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n weer trekt een campagnekaravaan door 
Nederland. Ditmaal voor de Provinciale 
Statenverkiezingen op 2 maart aanstaande 

en daaraan gekoppeld – letterlijk, zoals u kunt zien 
op de voorkant van deze Democraat – de verkiezingen 
voor de Eerste Kamer op 23 mei. Hoewel dat voor 
mij nog ver weg lijkt – ik schrijf dit voorwoord begin 
januari al – verheug ik me zeer op een nieuwe strijd 
om de kiezer. Een belangrijke strijd, want uw stem 
doet ertoe. Nu meer dan ooit!

Waarom alweer naar de stembus? Wel, daarvoor 
zijn twee belangrijke redenen. Kort gezegd: voor 
vernieuwing in uw provincie en voor een ander geluid 
in ons land. Want ja, met uw provinciale stem op 2 
maart kunt u ook invloed uitoefenen op de landelijke 
politiek. Voor sociaal-liberalen een uitgelezen kans 
om ons alternatief voor dit kabinet nóg steviger neer 
te zetten. Want meer dan ooit geldt: het moet anders 
in Nederland.

Het (gedoog-)kabinet van VVD, PVV en CDA heeft 
een koers ingezet die bijna haaks staat op de idealen 
van D66. Om Nederland vooruit te brengen zetten wij 
optimisme, durf, economische hervormingen en een 
open, internationale blik voorop. Echter, dit kabinet 
kiest voor een tegenovergestelde koers: conserva-
tisme en nationalisme, gericht op de korte termijn. 
Daarmee maakt zij fundamenteel verkeerde keuzes. 
Ik durf te stellen dat wij betere plannen hebben om 
de problemen van mensen op te lossen. 

Terwijl de economische crisis nog altijd onze aandacht
vraagt, hebben de regeringspartijen veiligheid en 
immigratie omarmt als belangrijkste thema’s. 
Waarom niet onze kenniseconomie centraal? Waarom 
bezuinigen op onderwijs, in plaats van er fors in te in-
vesteren? Waarom is niet gekozen voor noodzakelijke 
hervormingen op de arbeidsmarkt en de woningmarkt 
om mensen weer een eerlijke kans op een baan en 
een huis te geven?

Als dergelijke keuzes waren gemaakt, had dit kabinet 
niet onverantwoord hoeven te snijden in bijvoorbeeld 
natuur en cultuur. Gelukkig werden de plannen van 
het kabinet om per 1 januari van dit jaar de concert- 
en theaterkaartjes dertien procent duurder te maken, 
vlak voor de Kerst een halt toe geroepen. Het was 
nota bene de Eerste Kamer die het kabinet op de 
knieën dwong! Dat onderstreept nog maar eens het 
belang van de Senaat en daarmee de noodzaak om 
op 2 maart de gang naar de stembus te maken.

Noodzakelijk is ook dat we in ons land toewerken 
naar een overheid die bescheiden, krachtig en 
slagvaardig is. Teveel mensen haken teleurgesteld af, 
omdat de overheid geen betrouwbare partner meer 
blijkt en geen oplossingen biedt voor hun problemen. 
In plaats daarvan hebben mensen last van een on-
doordringbare bureaucratie, in stand gehouden door 
teveel bestuurslagen. D66 wil werken aan een Neder-
land met minder bestuur. Zo moeten provincies zich 
concentreren op een beperkt aantal kerntaken, zoals 

verbetering van de infrastructuur en – heel belangrijk 
nu dit kabinet hier zo in snoeit – het versterken van 
de natuur.

Om dit geluid sterker te laten klinken, is een groot 
D66 nodig in de provincies en in de Eerste Kamer. 
Onder leiding van vertrouwde én nieuwe gezichten 
willen we in alle provincies weer een rol van beteke-
nis spelen. En onder leiding van Roger van Boxtel 
staan gemotiveerde kandidaten klaar om de huidige 
twee zetels in de Eerste Kamer te verdrievoudigen.

Zo maken we de cirkel van herstel – met in 2009 
een mooi resultaat in Europa en in 2010 een sterke 
terugkeer in gemeenten en Tweede Kamer – rond. Ik 
reken weer op uw inzet de komende weken. Plak de 
poster (die u bij deze Democraat treft) voor uw raam, 
overtuig uw vrienden in de kroeg en laat familie die 
op skivakantie is een machtiging invullen. Want bij 
deze verkiezingen, die traditioneel een lage opkomst 
kennen, geldt eens te meer: iedere stem telt. 

Alexander Pechtold
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Noord / Oost / Zuid / West
D66 gaat voor statenzetels!
 ––

In oktober 2010 is Marieke van de Ree verkozen 
tot lijsttrekker van D66 voor de Provinciale Staten-
verkiezingen in Friesland. Na 25 jaar Amsterdamse 
binnenstad is Van de Ree in 2006 naar Friesland 
verhuisd, de provincie waar haar voorouders van 
vaderszijde eeuwenlang schoolhoofd waren. Ze 
woont nu op het platteland met heel veel ruimte 
om haar heen. Met veel ‘passie voor Fryslân’, de 
ondertitel van het verkiezingsprogramma, gaat 
Marieke van de Ree zich de komende tijd inzetten 
om D66 ook in het noorden des lands weer op de 
kaart te zetten.

DOOR PAULINE BREEUWSMA

Als zelfstandig innovatieadviseur voor het on-
derwijs heeft Van de Ree in 2009 besloten lid te 
worden van D66, na jaren al op D66 te hebben ge-
stemd. ‘Omdat ik vind dat de ontwikkelingskansen 
voor jongeren lang niet optimaal zijn in Nederland 
en de politiek hier invloed op kan uitoefenen. 
Nederland wil tot de top 3 van kenniseconomieën 
van Europa behoren. Het is dan dus ook ontzet-
tend belangrijk om in alle lagen van het land in te 
zetten op kennisontwikkeling van jonge mensen!’
 
Van de Ree zet in op minimaal twee zetels bij de 
verkiezingen in maart. Na de verkiezingen zal D66 
zich inzetten voor duurzame economische ontwik-

keling en innovatie in Friesland. ‘Over vier jaar 
willen wij een aantal belangrijke ontwikkelingen 
in gang hebben gezet die bijdragen aan de econo-
mie van Friesland. Zo willen wij dat het gebruik 
van glasvezel vanuit de provincie is gestimuleerd. 
Daarnaast willen wij ervoor zorgen dat de infra-
structuur zo goed is dat je fatsoenlijke doorgangs-
wegen hebt naar de aangrenzende provincies. En 
ten aanzien van innovatie zijn er over vier jaar 
heel concreet maatregelen genomen tegen de drei-
gende gevolgen van bevolkingskrimp in Friesland. 
Hierbij denken wij bijvoorbeeld aan initiatieven 
om tele-leren en tele-zorg te ontwikkelen en het 
behouden van het openbaar vervoer naar kleinere 
dorpen.’
 
‘Ik wil niet bestuurlijk vernieuwen om het be-
stuurlijk vernieuwen – we willen proberen de 
samenwerking tussen de verschillende provin-
cies te vergroten en de taken van de noordelijke 
provincies terugbrengen tot een aantal essentiële’, 
aldus Van de Ree. ‘Bestuurlijke vernieuwing is een 
buitengewoon gevoelig onderwerp in Friesland, 
want voor je het weet heb je het over ‘het opheffen 
van Friesland’. Dat is ondenkbaar en dat kan niet. 
De Friese taal en cultuur is hier heel belangrijk, 
die moet je koesteren. Het behoud van de Friese 
taal en cultuur is volgens D66 heel goed mogelijk 
naast bestuurlijke vernieuwing.’ 

MARIEKE VAN DE REE
LIJSTTREKKER 
PROVINCIALE 
STATENVERKIEZINGEN 
FRIESLAND

MICHIEL SCHEFFER
LIJSTTREKKER 
PROVINCIALE 
STATENVERKIEZINGEN 
GELDERLAND

Voor een sterk Fryslân

Michiel Scheffer 
gelooft in middenbestuur

MICHIEL SCHEFFER

STATENVERKIEZINGEN 

De Gelderse lijsttrekker Michiel Scheffer windt 
er geen doekjes om: ‘Ik ben voorstander van een 
middenbestuur in ons land. Ook in de ons om-
ringende landen tref je deze bestuurslaag aan. 
De vraag is alleen of de huidige provincie de juiste 
vorm is. Het mogen ook landsdelen worden.’ 

DOOR MAARTEN SCHIKKER

Michiel Scheffer, met 28 jaar lidmaatschap al bijna 
een partijveteraan, neemt hiermee een duidelijke 
positie in binnen de partij. Stemmen die al lang 
roepen om afschaffing van de provincies doet hij af 
als een ‘borrelverhaal’. Hij is eerder lid geweest van 
het regiobestuur Utrecht, voorzitter van de (lan-
delijke) Programmacommissie en voorzitter van 
de afdeling Nijmegen. In zijn dagelijkse leven is hij 
ondernemer in innovatiemanagement en lector 
aan de Saxion Hogeschool in Enschede. Als sociaal 
geograaf heeft hij veel ervaring opgedaan met 
industriële ontwikkeling, innovatie en regionale 
economie. Kennis die uitstekend van pas komt in 
zijn nieuwe politieke functie.

Gelderland heeft volgens Scheffer te maken met 
vier uitdagingen: een economische -, ecologische -, 
financiële -, en politieke crisis. De Gelderse econo-
mie is het afgelopen jaar gekrompen, de provincie 
loopt achter met klimaatbeleid en energietransitie, loopt achter met klimaatbeleid en energietransitie, 
banken tonen zich huiverig met leningen en echte banken tonen zich huiverig met leningen en echte 
hervormingen blijven achterwege. Daar komt dan hervormingen blijven achterwege. Daar komt dan 
nog de huidige regering bovenop, die het regionog de huidige regering bovenop, die het regio-
nale economische beleid afstoot en de ecologische 

hoofdstructuur afbreekt. Gelukkig is Gelderland 
wel een rijke provincie dankzij de verkoop van haar 
aandeel in Nuon aan Vattenfall voor 4,4 miljard 
euro. ‘Dat betekent niet dat we zonder vastomlijnd 
plan gaan strooien met geld zoals de provincie nu 
doet, maar dat we doelgericht gaan investeren in 
de provincie. Investeren in duurzame energie, in 
een creatieve en innovatieve economie, in natuur, 
landschap en cultuur en in duurzame mobiliteit. 
We willen een forse impuls geven aan het ver-
binden van duurzame energieopwekking door 
middel van een versnelde aanleg van een smart 
grid. Energietransitie willen we bevorderen door 
bestemmingsplannen aan te passen, met minder 
verplichtende regels. De eerste verliesgevende 
jaren moeten worden opgevangen door garantstel-
lingen. Belangrijk is ook om de maakindustrie 
in Gelderland te stimuleren, om zo de steden te 
revitaliseren.’
Hij stipt ook de filegevoeligheid van de stadsregio 
Arnhem-Nijmegen aan. ‘Het wordt daarom hoog 
tijd de moeilijke afwikkeling van het goederenver-
voer op te lossen. De A15 is al 48 jaar onvoltooid en 
de noordtak van de Betuwelijn is er nooit gekomen. 
Dat vraagt om een integrale visie. Verlenging van 
de A15 met een tunnel onder het Pannerdensch 
Kanaal is een optie.’ Typisch D66 is het aanpakken 
van de bestuurlijke cultuur in deze provincie. ‘Hier 
heerst een typische topdown mentaliteit. Steun 
toch initiatieven van onderaf, vertrouw op de eigen 
kracht van mensen.’ Michiel Scheffer mikt bij 
de Statenverkiezingen op minimaal vijf van de in 
totaal vijfenvijftig zetels.

FOTOGRAFIE
PEPIJN LEUPEN
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De 48-jarige Hans van Wageningen uit Maastricht 
is dit jaar verkozen tot lijsttrekker van D66 in 
Limburg voor de Provinciale Statenverkiezingen 
van maart 2011. Van Wageningen woont sinds 
1991 in Maastricht en heeft indertijd om de baan-
perspectieven bewust gekozen om in Limburg 
te gaan wonen. Vrij snel na zijn verhuizing is 
Van Wageningen lid geworden van D66, eerst op 
afdelingsniveau in Maastricht. ‘Later heb ik ook 
een aantal jaren in de gemeenteraad van Maas-
tricht gezeten. In de provinciale politiek ben ik 
een nieuweling, een nieuw gezicht.’ 

DOOR PAULINE BREEUWSMA

Gevraagd naar de wijze waarop Van Wageningen 
het D66 geluid zal laten horen in aanloop naar de 
verkiezingen, stelt hij: ‘D66 wil democratie en D66 
is ook democratie. Dit wil ik naar voren brengen 
in de debatten in aanloop naar de verkiezingen. 
In tegenstelling tot de lijsttrekker van het CDA, 
die door de voorzitter van het CDA gevraagd is om 
lijsttrekker te worden, doe ik dit omdat ik het zelf 
wil en omdat Limburgers mij gekozen hebben.’ 
Daarnaast wil Van Wageningen specifieke uitda-

gingen in de verkiezingsdebatten over het voetlicht 
brengen. ‘Limburg loopt in Nederland voor als het 
gaat om krimp van de bevolking. D66 zet in op het 
creëren van meer werkgelegenheid, zodat jonge en 
goed opgeleide mensen ook in Limburg een car-
rière kunnen opbouwen.’ Van Wageningen wil ook 
laten zien dat de ontwikkeling van werkgelegen-
heid, bijvoorbeeld in de industriële sector, op een 
duurzame manier kan plaatsvinden. ‘De economie 
in Limburg heeft een nieuwe motor nodig en wat 
D66 betreft is dat een motor die op schone energie 
rijdt’, aldus Van Wageningen. 
 
Van Wageningen hoopt in maart op minstens vier 
of vijf provinciale zetels voor D66. ‘Wij zien dat 
veel mensen van CDA en VVD, die teleurgesteld 
zijn in de vormgeving van de huidige landelijke 
regering, in D66 kansen zien. Daarnaast zien 
wij dat veel jonge mensen willen deelnemen aan 
D66 in Limburg. Dat is echt geweldig!’ 

HANS VAN WAGENINGEN
LIJSTTREKKER 
PROVINCIALE 
STATENVERKIEZINGEN 
LIMBURG

‘ De economie in 
 Limburg heeft 
 een nieuwe 
 motor nodig en 
 wat D66 betreft 
 is dat een motor 
 die op schone 
 energie rijdt!’

Met de Statenverkiezingen voor de deur, is D66 
Noord-Holland de afgelopen maanden druk bezig 
geweest met het selecteren van de kandidaten 
voor de kieslijst en het opstellen van het verkie-
zingsprogramma.

DOOR MARCO RENSMA

Joke Geldhof, lijsttrekker van D66 Noord-Holland: 
‘In de campagne pleiten wij onder meer voor een 
compacte stad met een open landschap. Dit laatste 
houdt in dat wij als D66 niet gaan voor nóg meer 
nieuwe bedrijventerreinen, wanneer veel bestaan-
de terreinen braak liggen en er een grote leegstand 
heerst op de kantoormarkt. D66 stelt dan ook 
‘nee, tenzij’ centraal, in plaats van het ‘ja, mits’ 
wat ik vaak bij andere partijen hoor. Een ander 
punt waar wij als D66 aandacht voor gaan vragen 
is meer investeren in het openbaar vervoer. Goed 
openbaar vervoer leidt immers tot verbetering van 
de leefbaarheid in de stad en de ontsluiting van 
het platteland.’

Tijdens de verkiezingscampagne zal veel aandacht 
uitgaan naar de tien grootste steden in Noord-
Holland, omdat daar veel stemmers wonen. ‘D66 
heeft van oudsher veel aanhang in Amsterdam. Als 
wij in deze stad scoren met onze campagne dan 
levert dit veel stemmen en dus zetels op. Maar ook 
in ‘t Gooi, de Haarlemmermeer, Zaanstreek, Alk-
maar, Hoorn en in Den Helder doen wij het vaak 
goed’, aldus Geldhof. Het ouderwetse canvassen 
heeft bij Geldhof de voorkeur boven de verschil-
lende nieuwe sociale media zoals Twitter. ‘Ik zit 
wel op Hyves en LinkedIn en heb een weblog, 
maar uit verschillende onderzoeken blijkt dat 
het deur-aan-deur folderen en in winkelcentra 
staan meer stemmen oplevert dan Twitteren’. 
Op basis van de uitslagen van de afgelopen drie 
verkiezingen gaat de Noord-Hollandse lijsttrek-

ker ervan uit minimaal zes zetels te halen en daar-
mee een belangrijke positie te verwerven bij onder-
handelingen over een nieuw te vormen College. 
‘Wij hebben heel goede kandidaten en als Sta-
tenfractie veel ervaring opgedaan in de afgelopen 
jaren, wat mij sterkt in de overtuiging dat wij een 
goede coalitiegenoot zijn. Maar uiteraard moeten 
wij eerst nog campagne voeren en vervolgens het 
resultaat afwachten alvorens goed gesproken kan 
worden over wel of niet deelnemen aan een coali-
tie.’ Joke is wel bezorgd dat de Statenverkiezingen 
min of meer zullen worden overvleugeld door de 
politieke strijd in Den Haag. De gekozen leden van 
de Provinciale Staten kiezen immers de nieuwe 
leden van de Eerste Kamer. Een meerderheid van 
VVD, PVV en CDA in de Eerste Kamer zou voor 
het de minderheidsconstructie in de Tweede Ka-
mer een stuk makkelijker maken om voorgestelde 
wetswijzigingen door de Eerste Kamer te laten be-
krachtigen. ‘D66 Noord-Holland zal aan de kiezers 
duidelijk maken dat stemmen op 2 maart vooral 
betekent het duidelijk laten horen dat provincies 
een essentiële rol spelen in de economische 
en bestuurlijke ontwikkeling van Nederland.’ 

Passie voor de provincie

JOKE GELDHOF
LIJSTTREKKER 
PROVINCIALE 
STATENVERKIEZINGEN 
NOORD-HOLLAND
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waardoor zij langer en beter op de arbeidsmarkt kunnen mee-
draaien. In een tijd dat we vanwege vergrijzing iedereen nodig 
hebben op de arbeidsmarkt, komt een groeiende groep mensen 
niet mee. Dat is zeer ernstig. Er moet sterk worden ingezet op 
minder uitval, meer maatwerk, betere doorstroming, investeren 
in leraren, noem maar op. Goed onderwijs is de beste garantie 
voor ontwikkeling. Daarin moet je fors investeren om Nederland 
als kennisland vooruit te helpen. Het huidige kabinet onder-
schat écht het belang van kennis en innovatie.’

CULTUUR EN NATUUR
Daarnaast kiest het kabinet voor forse bezuinigen op cultuur. 
‘De kunstsector zou meer geld uit de private sector moeten ha-
len, maar nu al kunnen zij nauwelijks aan sponsorgeld komen. 
Zelfs de meest succesvolle kunstinstellingen slagen er niet in 
meer dan vijf procent van hun totale inkomsten uit sponsoring 
te halen.’ Last but not least vindt Van Boxtel duurzaamheid 
een zeer belangrijk thema. ‘In het Regeerakkoord wordt gesteld 
dat het kabinet een green deal wil met de samenleving, mede 
door voortzetting en versterking van de nationale aanpak van 
energiebesparing. Maar er kan veel meer gedaan worden aan 
verduurzaming van de economie, vooral ook in samenwerking 
met het bedrijfsleven. Zo kan in de inkoop- en aanbestedings-
projecten van de overheid veel meer ruimte komen voor de 
inbreng van duurzame aanbieders. Het inkoopvolume van alle 
overheden tezamen in Nederland bedraagt twaalf procent van 
ons BNP. Dat is circa 60 miljard euro. De overheid kan als 
launching customer dus echt een groot verschil maken.’ Een 
enthousiaste Van Boxtel: ‘Dan heb je pas echt een green deal!’

CHAMBRE DE PASSION
De hiervoor genoemde thema’s spelen voor D66 een belangrijke 
rol bij de toetsing van wetgeving. Maar hoe ziet Van Boxtel ei-
genlijk de rol van D66 in de Eerste Kamer? ‘Natuurlijk gaat het 
in de Eerste Kamer om zorgvuldigheid. Maar ook in de Eerste 
Kamer werken we als democraten natuurlijk vanuit 
onze eigen beginselen en kijken we goed naar de behandeling 
van wetgeving in de Tweede Kamer. D66 zal een constructieve 
rol vervullen waar dat kan en alternatieven bieden waar dat 
nodig is. Er is geen sprake van meedoen in verhoudingen van 
machtspolitiek – de inhoud van de wetgeving is bepalend. 
In de Eerste Kamer werken deeltijdpolitici die met beide benen 
in de maatschappij staan. Het is juist onze kracht en meerwaar-
de om verbinding te leggen met de maatschappij en met ant-
woorden te komen op wat er daar speelt. Verbinding leggen met 
de maatschappij, met andere fracties, met het kabinet en de 
Tweede Kamer, dat zie ik voor mezelf als belangrijke taak. De 
Eerste Kamer is de ‘chambre de reflection’ en is ingesteld ‘om 
de grote beginselen te handhaven, om te waken tegen overijling 
en dwaling, om aan de driften en de waan van de 
dag heilzame paden te stellen en de troon tot een bolwerk te 
strekken’. De senaat moest ‘een dam vormen tegen hartstoch-
ten’. Maar in de Eerste Kamer heb je ook passie en betrokken-
heid nodig om je werk goed te doen.’ De oprechte Van Boxtel 
glimlacht: ‘Van mij kun je niet verwachten dat ik afzie van 
hartstocht, want zonder hartstocht geen overtuiging en zonder 
overtuiging geen aansprekende politiek. Naast een ‘chambre 
de reflection’ is de Eerste Kamer wat mij betreft dus ook een 
‘chambre de passion’!’ a zijn ministerschap besloot Roger van Boxtel in 2002 

om de politiek te verlaten. Hij ging daarna bij Menzis 
werken. ‘Maar het bloed kruipt waar het niet gaan kan’, 

zo zegt Van Boxtel. ‘Ik voel me nog altijd verbonden met de pu-
blieke zaak. En in deze tijd, waarin zoveel aan de hand is, wil ik 
me hier heel graag weer voor inzetten. In de Eerste Kamer wil 
ik er aan bijdragen dat we in Nederland weer dichter bij elkaar 
komen. Ik maak me zorgen om de groeiende verdeeldheid. 
We zijn intern gericht en druk met onze eigen problemen. Dat 
verlamt ons. We komen niet vooruit en raken internationaal ge-
zien steeds meer achterop. Immers, de economieën van China 
en India halen ons in. Er ontwikkelen zich energiegiganten in 
onder andere Rusland, Iran, Saudi-Arabië en Venezuela. Steeds 
meer ondernemers verplaatsen hun economische activiteiten 
naar lagelonenlanden, terwijl goedkope Oost-Europese arbeids-
krachten hier aan de slag gaan. Dit alles heeft invloed op de Ne-
derlandse economie. Innovatie, kennis, talent en internationale 
gerichtheid zijn van levensbelang. Het is hoog tijd dat we onze 
blik naar buiten richten en het spel weer volop gaan meespelen. 
Dat kan alleen als we in Nederland in verbinding staan met 
elkaar en samen voortvarend optrekken.’

PERSPECTIEF EN KANSEN
Hoog tijd dus voor een stevig geluid van D66 in de Eerste Ka-
mer. Roger van Boxtel vertelt gepassioneerd over zijn ambities. 
‘D66 is nieuwsgierig naar de toekomst en heeft hier concrete 
plannen voor. Wij laten ons niet gijzelen in ‘links-rechts’-den-
ken, wij laten ons niet leiden door angst. D66 biedt perspectie-
ven voor een optimistische toekomst. Wanneer D66 ook in de 
Eerste Kamer iets te vertellen heeft, kunnen we perspectief en 
kansen bieden aan alle mensen in Nederland. Daarbij gaat het 
om toetsing van wetten op juridische en technische kwaliteit, 
evenals het vertalen van die wetgeving naar de menselijke maat. 
Wetten en regels moeten er zijn voor mensen – en niet anders-

om! Zij moeten zijn gebaseerd op vertrouwen en ruimte bieden 
aan ontplooiing van talent, ondernemerschap en zelfstandigheid 
van iedereen.’

ONDERWIJS
Vanuit de partijbeginselen richt D66 zich bij de toetsing van 
wetgeving op de landelijke thema’s: onderwijs, arbeidsmarkt, 
woningmarkt, duurzaamheid en democratie. Voor Roger van 
Boxtel is onderwijs een van de belangrijke onderwerpen: ‘Om 
internationaal mee te blijven spelen, moet veel meer geïnves-
teerd worden in kennis. We moeten het beste halen uit alle 
kinderen in ons land, met gelijke ontplooiingskansen voor 
iedereen. Het is zorgwekkend dat bijna één op de vijf mbo’ers de 
school zonder diploma verlaat. Ondertussen loopt de krapte op 
de arbeidsmarkt op en ontstaat een tekort aan vooral technisch 
geschoold personeel. Wat doet het kabinet hieraan? Waarom 
hoeven alleen mensen met deeltijd-WW verplicht een opleiding 
te volgen? Waarom verplichten we mensen met een volledige 
WW wel om tientallen sollicitatiebrieven te schrijven, maar 
niet om een opleiding te volgen voor een vak waarin ze aan de 
slag kunnen? En waarom wordt scholing niet verankerd in de 
individuele arbeidsrelatie? Werkgever en werknemer sluiten dan 
een leerwerkcontract waarbij leren een logisch onderdeel van 
werken wordt. Dat maakt mensen breder en flexibeler inzetbaar, 
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Een overtuigend D66-geluid 
 in de Eerste Kamer

N

Deze bijzondere tijden vragen om een overtuigend geluid en een gepas-
sioneerde vertegenwoordiging van D66 in de Eerste Kamer. D66 beschikt 
op dit moment slechts over twee zetels, in 1995 waren dat er zeven. 
‘Zo’n mooi aantal zetels is in 2011 het streven!’, zegt Roger van Boxtel. 
‘Hoe groter de D66-fractie, hoe meer gewicht we in de schaal leggen bij de 
beoordeling van het kabinet en haar wetsvoorstellen. We zijn constructief 
waar kan en komen met alternatieven waar nodig.’

DOOR MIEKE ANSEMS

‘ Het huidige kabinet 
 onderschat écht 
 het belang van kennis 
 en innovatie’ 

Roger van Boxtel

FO
TO

 / 
B

ER
T 

N
IE

N
H

U
IS



FEBRUARI 2011 DE DEMOCRAAT  1110  DE DEMOCRAAT FEBRUARI 2011

Ingrid van Engelshoven, die tijdens het najaarscongres herkozen werd 
als partijvoorzitter, heeft er geen moeite mee D66 te positioneren als een  
middenpartij. ‘Aan de ene kant van het politieke spectrum is er conservatief 
links en aan de andere zijde conservatief rechts. D66 kiest met een  
progressief sociaal-liberale agenda voor midden vooruit. Daar is nog veel 
te winnen, meer nog dan de tien Kamerzetels die we nu hebben.’ 

DOOR MAARTEN SCHIKKER

ls het aan Van Engelshoven ligt is D66 nog lang niet 
uitgeklommen. Toen zij in 2007 aan haar eerste termijn 
als voorzitter begon, lanceerde het bestuur de notitie 

‘Klaar voor de klim’. In een korte terugblik somt ze de belang-
rijkste wapenfeiten op: ‘In de afgelopen drie jaar is de partij flink 
geprofessionaliseerd, kunnen de afdelingen op meer ondersteu-
ning rekenen en is het aantal leden gegroeid van 8.000 naar 
22.000. We hebben nu meer leden dan ooit. Met drie Europar-
lementariërs, meer dan vijfhonderd raadsleden, ruim honderd 
wethouders en tien Tweede Kamerleden is D66 weer goed 
vertegenwoordigd.’ Wat moet er na de klim volgen, is dan de 
logische vraag. Ze blijft bij de terminologie van bergbeklimmers: 
‘We hebben nu het basiskamp bereikt. We moeten de resulta-
ten bestendigen en uitbreiden. Waar we zitten moeten we het 
goed doen, maar we moeten ook verder groeien. D66 moet een 
blijvende, stabiele factor in het politieke landschap zijn.’

PRIORITEITEN
Voor de komende periode van drie jaar heeft het bestuur vijf 
prioriteiten geformuleerd:
• Meer leden en betrokken leden;
• Sterkere organisatie en nog betere communicatie;
• Investeren in kwaliteit van mensen;
• Werken aan herkenbare maar ook gerealiseerde inhoud;
• De agenda vertalen in concrete initiatieven.

De voorzitter wil in ieder geval de drempel van 25.000 leden 
passeren. ‘Dat is ook goed voor de financiële basis van de partij. 
Nieuwe leden zijn nog zoekende naar hun rol in de partij. 

Waaraan kunnen ze hun bijdrage leveren? Veel leden zijn om 
inhoudelijke redenen lid geworden en streven niet per se naar 
een bestuurlijke of vertegenwoordigende functie. Het is 
belangrijk dat aan die betrokkenheid tegemoet wordt gekomen 
door die leden een plek te bieden.’

‘We hebben te maken met bestuurlijke drukte. We moeten een 
stevige organisatiestructuur neerzetten, met minder geledingen 
en korte en heldere lijnen. D66 heeft nu meer dan 200 afdelin-
gen. Dat moeten er echt minder worden. Er buigt zich nu een 
werkgroep met mensen uit alle geledingen over deze kwestie en 
hopelijk komt zij het komende voorjaarscongres daartoe met 
voorstellen. Als de organisatie meer body krijgt worden we als 
partij ook minder kwetsbaar en kunnen we beter de pieken en 
dalen opvangen.’

Vorig jaar zijn met grote voortvarendheid opleidingsprogram-
ma’s voor Kamerleden, wethouders en raadsleden uit de grond 
gestampt. Dat moet nu een structureel karakter krijgen. ‘Het 
opleidingsinstituut staat in de steigers. We werken met veel 
vrijwilligers die een bijdrage leveren aan het opleiden en trainen 
van niet alleen de huidige bestuurders en vertegenwoordigers, 
maar ook van jong talent. We moeten nu al de raadsleden 
opleiden voor de gemeenteraden die in 2014 worden verkozen. 
Denk ook aan de training van zittende mensen: debatvaardighe-
den, presentatietechnieken en het vertalen van de sociaal-libe-
rale beginselen naar de praktijk.’

‘We moeten permanent werken aan de vernieuwing en actu-
alisering van het programma op basis van onze uitgangspunten 
die verwoord zijn in de ‘vijf richtingwijzers’. Een belangrijke  
rol hierin speelt het Kenniscentrum D66 dat binnenkort wordt 
omgedoopt tot Mr. Hans van Mierlostichting.’ Het centrum is 
een onafhankelijke denktank die zorgt voor voeding en verdie-
ping van het sociaal-liberale gedachtegoed van de partij.

‘Onze agenda voor beter onderwijs, meer banen en betaalbare 
huizen moeten we op zoveel mogelijk plekken, op verschillende 
bestuurlijke niveaus realiseren. En dat niet alleen: we moeten 
vooral ook laten zien dat dit typisch D66-punten zijn.’

COMBINEREN
Sinds 28 mei 2010 is Van Engelshoven ook wethouder van Den 
Haag met in haar takenpakket Onderwijs en Dienstverlening. 
‘Een portefeuille met een hoog D66-gehalte’, voegt zij er direct 
aan toe. Velen vroegen en vragen zich af hoe zij in staat is het 
wethouderschap en het partijvoorzitterschap met elkaar te 
combineren. ‘Ik heb niet het gevoel dat het voor mij hierdoor 
ingewikkelder is geworden’, antwoordt ze op schijnbaar laco-
nieke toon. ‘Het voorzitterschap neemt in de week zo’n tien à 
twintig uur in beslag. Alles is wel dicht bij het Haagse stadhuis. 
Ik kan binnen vijf minuten op de kamer van Alexander Pechtold 
zijn en ook het partijbureau is in de buurt. Ik kan ook heel veel 
zaken tussen de bedrijven door doen, veel telefoontjes doe ik in 
de auto. Het is altijd woekeren met de agenda, maar het lukt me 

wel. Bovendien hebben we binnen het partijbestuur de taakver-
deling anders geregeld zodat ik iets minder dan voorheen ben 
gaan doen. Aan de andere kant heb ik met het College van 
Burgemeester en Wethouders gesproken over mijn kandidatuur 
voor het voorzitterschap. Je praat namelijk wel over een forse en 
zichtbare nevenfunctie. Het College staat er helemaal achter. 
Het grote voordeel van deze dubbelfunctie is dat ik voor D66 
goed kan schakelen tussen landelijk en lokaal. Ik zie nu voortdu-
rend hoe de Kamerfractie invloed heeft op de dagelijkse praktijk 
op lokaal niveau. Elke dag constateer ik dat die koppeling groot 
nut heeft, dat we elkaar niet voor de voeten lopen maar elkaar 
juist versterken. Als de onderwijswethouders van D66 met 
elkaar overleggen, dan zit daar ook Boris van der Ham bij voor 
zijn inbreng vanuit de Tweede Kamerfractie’, zegt Ingrid van 
Engelshoven als illustratie van die wisselwerking. 

A

‘ In het progressieve midden 
  is nog veel te winnen’

Herkozen voorzitter Ingrid van Engelshoven

MEER LEDEN EN BETROKKEN LEDEN

STERKERE ORGANISATIE 
EN NOG BETERE COMMUNICATIE

INVESTEREN IN KWALITEIT VAN MENSEN

WERKEN AAN HERKENBARE MAAR OOK 
GEREALISEERDE INHOUD

DE AGENDA VERTALEN IN CONCRETE INITIATIEVEN

‘  Onze agenda voor beter 
 onderwijs, meer banen 
 en betaalbare huizen    
 moeten we op zoveel 
 mogelijk plekken, op 
 verschillende bestuurlijke   
 niveaus realiseren’ 
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Je strategie beschrijven betekent eigenlijk meteen het einde van die strategie.
Een goede kok geeft zijn keukengeheimen toch ook niet prijs? Toch is D66-
Kamerlid Wouter Koolmees wel bereid een tipje van de sluier op te lichten 
van de oppositiestrategie van D66 voor de komende jaren. Over het realiseren 
van de hervormingsagenda, het ‘progressief alternatief’, het midden en vooral 
De Toekomst: ‘waar dit Kabinet stilstaat, staat D66 voor vooruitgang’. 

DOOR ANGÉLIQUE VAN DRUNEN

‘Wij willen hervormen’
Oppositie voeren tegen Rutte-Verhagen

‘De oppositie heeft (…) veel om uit te kiezen. Het afschaffen van 
milieu- en energiebeleid. Het combineren van de PVV-anti-islam-
waslijst met de ambitie een centrale Europese rol te spelen. Al-
leen al uit het oogpunt van logica is er zo veel te zeggen over het 
regeer- en gedoogakkoord dat een hageldouche van kritiek dreigt’. 
Aldus Marc Chavannes in NRC Handelsblad op 23 oktober 2010. 
Wat kiest D66 de komende jaren? 
We hadden een bijzonder compleet, integraal verkiezingspro-
gramma. Dat vormt de basis voor onze agenda voor de komende 
jaren. En die staat in het teken van grote hervormingen. Of het 
nu gaat om het afbouwen van de hypotheekschuld, het aanpak-
ken van scheefwonen of het activerender maken van de arbeids-
markt, wij willen hervormen, Nederland klaar maken voor de 
volgende generatie. Het is een ambitieus programma, maar dat 
is ook nodig. Bovendien steekt het echt goed in elkaar: volgens 
het CPB is D66 de enige partij met een integraal plan voor de 
woningmarkt. De VVD had vergelijkbare plannen op economisch 
gebied, maar daar zie je in het Regeerakkoord niets van terug. 
Op dit thema is het een conservatief document geworden. 

Dit kabinet heeft het verkeerde gevoel van urgentie, het staat 
stil. Er worden geen keuzes gemaakt. En dat terwijl er nú dingen 
moeten gebeuren zodat we onze toekomstige generatie niet met 
een schuld opzadelen. We moeten de overheidsfinanciën en de 
economie op orde brengen. 

Maar dat wil dit Kabinet ook. En je zou, nu er zoveel is dat D66 
niet zint in het Regeerakkoord, keuzes kunnen maken in de 
onderwerpen waarop je je profileert. Je zou daarbij kunnen kiezen 
voor een uitgesproken principiële koers – bijvoorbeeld vol inzet-
ten op Europa of cultuur nu dit zulke verguisde thema’s zijn. Of 
juist bewust de pragmatische keuze maken mee te varen op de 
economische thema’s die het politieke debat domineren. Is over 
dit soort keuzes nagedacht?
We zijn met zijn tienen in de Kamer. En mijn fractiegenoten la-
ten op al hun dossiers een echt D66-geluid horen. D66 wil haar 
hervormingsagenda doorvoeren en laat zich daardoor leiden. Dat 
is de keus die wij als partij maken. We voeren geen oppositie om 
het oppositie voeren, het is geen politiek spelletje! Ons stand-
punt is: dit kabinet levert niet. Er is niet uit het Regeerakkoord 
gekomen wat er is beloofd. Er zouden hervormingen komen op 
het gebied van het ontslagrecht en de woningmarkt. Maar er 
gebeurt niets. Behalve op sociaal-economisch gebied is het ka-
binet ook conservatief op het gebied van veiligheid en openbaar 
bestuur. Al met al gaat het Regeerakkoord vooral over veiligheid 
en immigratie. Daar stellen wij een radicale hervormingsagenda 
tegenover. Dat is geen leuk verhaal, maar we gaan er wel aan 
vasthouden. Dat past ons als D66. Het past bij het varen van 
een eigen koers, in plaats van reageren op die van anderen. Het 
betekent hervormingen aanjagen, de coalitiepartijen uitdagen tot 
verbeteringen. Dit doen we onder andere door initiatiefwetten in 
te dienen.

Hoe gaat D66 samenwerken met de oppositie? GroenLinks wordt 
wel gezien als zowel bondgenoot als rivaal. En komt die alliantie 
op links er?
We willen samenwerken met andere oppositiepartijen waar dat 
kan. Niet per se op links, maar ook niet per se op rechts. Zo gaan 
we binnenkort samen met de ChristenUnie een initiatiefwet 
indienen op de woningmarkt. We willen samenwerken vanuit de 

Wouter Koolmees (1977) zit sinds juni 2010 in de 
Tweede Kamer voor D66 als woordvoerder financiën en financiële 
markten. Hij is ook ondervoorzitter van de vaste Kamercommissie 
Infrastructuur en Milieu. Hij studeerde sociale en institutionele 
economie in Utrecht, waarna hij eerst als onderzoeker werkte bij 
het Nederlands Economische Instituut / ECORYS voor hij diverse 
functies bij het ministerie van Financiën bekleedde, waaronder 
hoofd Begrotingsbeleid. Wouter zat tijdens zijn studie in het be-
stuur van de Jonge Democraten en maakte in 2001 de overstap 
naar D66. Hij schreef mee aan het laatste D66-verkiezingspro-
gramma en nam deel aan het klasje voor aspirant-Kamerleden. 
Ook voerde hij als financieel woordvoerder de onderhandelingen 
voor Paars-plus. Onlangs werd hij door de Nederlandse parlemen-
taire pers verkozen tot politiek talent van 2010.

inhoud beredeneerd, niet vanuit de partij. We gaan ons dus niet 
bij voorbaat verbinden aan een partij of blok. 

Hoe verhoudt de ingezette oppositiekoers zich tot het plan van 
aanpak ‘Klaar voor de klim?’ In de uitwerking daarvan is D66 de 
afgelopen jaren volgens bestuurslid Marty Smits dé sociaal-libe-
rale partij van Nederland geworden. Ongemerkt hebben volgens 
hem de bekende vijf D66-richtingwijzers een enorme koerswijzi-
ging teweeggebracht. Ik citeer nog maar even uit het plan
zelf: ‘D66 wil een brede sociaal-liberale partij zijn, die zowel 
economische als bestuurlijke hervormingen nastreeft en lastige 
onderwerpen zoals immigratie en segregatie van eerlijke antwoor-
den durft te voorzien.’
Klaar voor de klim is in 2006 opgesteld, toen D66 net een 
historische nederlaag had geleden. Het is het programma voor 
de komende tien jaar en vormt nog steeds de basis voor ons 
inhoudelijk profiel. Het sociaal-liberalisme vormt daarbij het 
vertrekpunt. Voor mij wil dat zeggen: liberaal zijn vanuit een 
economisch perspectief. 

Toch lijkt er, gezien de toonzetting van het congres in november 
en recente uitspraken van Pechtold, sprake van verschuiving. Er 
wordt de laatste tijd graag de nadruk gelegd op het tweede woord 
in de samenstelling sociaal-liberaal, we roepen ‘echt liberale’

VVD’ers op lid te worden van D66. Daarnaast lijkt het gevecht om 
het politiek veilige midden in te zijn gezet. Pechtold heeft onlangs 
gezegd: ‘We hopen op een herstel van het midden’.
We gaan niet voor het veilige midden, maar voor het progres-
sieve midden en dat ís sociaal-liberaal. We schuiven geen schuld 
door naar de toekomst, we proberen te voorkomen dat de vol-
gende generatie de dupe is en we willen mensen kansen geven 
om zich te ontwikkelen. We moeten het mensen mogelijk
maken om zo lang mogelijk door te werken. Allemaal sociale as-
pecten. We vormen vanuit het politieke midden het progressieve 
alternatief voor conservatief rechts en conservatief links. Het 
midden is niet neutraal of veilig. Hiervoor zitten we te hoekig in 
dossiers. We komen met voorstellen die mensen niet altijd even 
leuk vinden, maar dat is wel het eerlijke verhaal. 

Raken we hier geen leden mee kwijt?
Integendeel! We hebben op dit moment een record aantal 
leden. En deze ontwikkeling is niet nieuw, het is een natuur-
lijke beweging in de partij. Dat verhaal houden we al langer dan 
vandaag. En het is een consistent verhaal, dat staat als een huis. 
Dit kenmerkt D66: consistent zijn. We zeggen ja tegen Europa, 
ja tegen flexibilisering van de arbeidsmarkt, ja tegen hervorming 
van het zorgstelsel, ja tegen de toekomst. Dat is een duidelijke 
boodschap, we staan ergens voor. En we zeggen tegen Rutte-
Verhagen: toon eens wat blije ambitie! En één van de belang-
rijkste kenmerken van D66, uitgaan van eigen kracht, blijven we 
uitdragen: we zijn proactief. Dit blijkt uit onze initiatiefwetsvoor-
stellen op allerlei terreinen, maar ook onze visie op het hervor-
men van het openbaar bestuur. We vragen mensen kritisch te 
zijn, bijvoorbeeld in wat ze consumeren. Dat is eigen kracht, zelf 
denken. Het individu staat centraal en we hebben oog voor de 
toekomst en oog voor de achtergronden. Het huidige kabinet kan 
veel beloften niet waarmaken, er is dus ruimte om ze hierop te 
bevragen. Sterker nog, het is onze plicht ze te bevragen! 

‘  We gaan niet voor het   
veilige midden, maar voor 
het progressieve midden  
en dat ís sociaal-liberaal’ 

‘  We moeten de overheids-
financiën en de economie 
op orde brengen’ 
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Met de Provinciale Statenverkiezingen in aantocht zijn er hooggespannen 
verwachtingen op een flinke toename van het aantal Statenleden. Een speciaal 
opleidingsprogramma moet de kandidaat- Statenleden en Gedeputeerden 
voorbereiden op hun nieuwe taken in het Provinciehuis. Het opleiden van leden 
past in de lijn van structurele ontwikkeling en professionalisering van de partij.

et opleidingstraject richt zich op de inhoudelijke werk-
zaamheden van de Provinciale Staten en het ontwikkelen 
van communicatieve en politiek-bestuurlijke vaardighe-

den. Omdat men diverse functies bij de Provinciale Staten kan 
bekleden is het trainingsprogramma opgedeeld in drie groepen: 
lijsttrekkers, kandidaat-Statenleden en kandidaat-Gedeputeerden.
 
De nadruk bij het opleidingsprogramma voor lijsttrekkers ligt 
op politiek leiderschap. De twaalf lijsttrekkers leren aan de 
hand van praktijkvoorbeelden hoe zij leiding moeten geven en 
prioriteiten moeten stellen. Ook is er veel aandacht voor de om-
gang met de media. Speciaal daarvoor gaf Elsemieke Havenga 
een mediaworkshop. De voormalige RTL-nieuwslezer voelde 
alle kandidaten stevig aan de tand door hen voor een lopende 
camera te interviewen. Alle lijsttrekkers kregen de vraag voorge-
schoteld waarom de kiezer in hun provincie juist op D66 moet 
stemmen. ‘Het blijkt lastig te zijn om op deze vraag én helder én 
beknopt antwoord te geven’, aldus Havenga. ‘Bovendien probe-
ren kandidaten vaak een genuanceerd antwoord te geven in de 
hoop dat iedereen zich wel in het gegeven antwoord kan vinden. 
Dit is echter een cruciale denkfout van veel politici – want wat 
de kiezer wil is duidelijkheid.’ Ook aan zo’n belangrijk aspect 
besteedt het opleidingsprogramma ruime aandacht.

ONELINERS OP ZAK 
Havenga voorziet de deelnemers tijdens de workshop van 
advies. Volgens de mediavakvrouw moet een goed politicus au-
thentiek en oprecht zijn. ‘Ik raad de deelnemers aan om dichtbij 

zichzelf te blijven en te accepteren dat wat zij doen hun manier 
is. Zo maak je de meeste kans om op beeld goed over te komen. 
Kandidaten moeten altijd enkele oneliners op zak hebben, waar 
zij daadwerkelijk in geloven.’ 

VOORBEREIDEN EN SLIM NADENKEN
Aangezien onderhandelen in het Nederlandse poldermodel bijna 
een synoniem is van het bedrijven van politiek kwam tijdens het 
opleidingsprogramma ook het ontwikkelen van de onderhande-
lingsvaardigheden aan bod. Tweede Kamerlid Gerard Schouw 
bracht de aspirant politici de kneepjes van het vak bij. Hierbij 
was er vooral aandacht voor de ‘do’s & dont’s’. Schouw onder-
streepte als belangrijke ‘dont’s’ het communiceren via de media, 
een ieder laten meepraten tijdens onderhandelingen en onvoor-
spelbaar (en daarmee onbetrouwbaar) overkomen op de onder-
handelingspartner. Belangrijk is het om tijdens het onderhande-
len goed in gedachten te houden wat je zelf voor ogen hebt.  
Na afloop van de training concludeerde Schouw dat alle regio’s 
al druk bezig zijn met de voorbereidingen op de verkiezingen en 
de situatie daarna, hetgeen hem positief stemt. Hierbij viel hem 
wel op dat de ene regio al heel ver is met de voorbereidingen en 
dat andere regio’s nog een tandje bij moeten zetten. Want op 
een gedegen voorbereiding komt het volgens Schouw aan als je 
aan de onderhandelingstafel je doelen wilt bereiken: ‘voorberei-
den en slim nadenken is het halve werk.’

JONG TALENT
Kandidaat-Statenlid voor de provincie Groningen Tim Zwert-

D66 stoomt ruim vijftig talenten klaar 
voor het werk in de provincie

H

Wekelijks houdt D66-Kamerlid Boris van 
der Ham een ‘vrijzinnige lezing’ op YouTube. 
De videoblogs worden door duizenden 
internetters bekeken. 
 
Waarom deze ‘vrijzinnige lezingen’?
Vrijheid en vrijzinnigheid staan onder druk. 
Halsstarrigheid rukt op, zowel vanuit orthodox 
religieuze hoek, als van links en rechts. 
Om deze halsstarrigheid het hoofd te kunnen 
bieden, is het belangrijk te weten dat de 
idealen voor een vrije samenleving een diepe 
oorsprong en geschiedenis hebben. Van Aletta 
Jacobs tot Socrates. Ik koppel steeds een vrije 
stelling aan een actualiteit. En natuurlijk geef 
ik mijn interpretatie. 
 
De vorm is opmerkelijk. Je kijkt recht in de 
camera en houdt een boek omhoog. Je lijkt 
wel een seculiere tv-dominee!
De vorm is inderdaad met een kleine knipoog. 
Maar deze vorm brengt je snel tot de inhoud 
– je kan in korte tijd een stelling uitbenen. Of 
het nu de vrijheid van meningsuiting betreft, 
of liberale normen en waarden.
 
Welke onderwerpen kunnen we verwachten?
Elke week iets anders. Afgelopen jaar, 
bijvoorbeeld, ging het de ene week over Abu 
Zaid, een vrijzinnige islamgeleerde die door 
fundamentalistische moslims vervolgd werd. 
De week erop ging het over WikiLeaks en 
Machiavelli. Voor de bezuinigingen op 
onderwijs, van het Kabinet, heb ik ‘Tegen de 
Barbarij’ van Erasmus klaarliggen. 

Alle ‘Vrijzinnige Lezingen’ en gratis abonnement
www.vrijzinnig.com 

Engelstalig www.freethoughtvlog.com
Via YouTube www.youtube.com/borisvdham

VRIJZINNIGE 
LEZINGEN

broek zegt veel baat te hebben bij het opleidingstraject. ‘Zelfs als 
doorgewinterd campagneleider heb ik veel geleerd van de training 
campagnevoeren waarin aspecten als interactie met de kiezer, 
canvassen en het schrijven van een persbericht aan bod kwamen.’ 
Ook de bijeenkomst waarin Eerste Kamerlid en hoogleraar Hans 
Engels de deelnemers algemene vaardigheden en kennis op het 
gebied van het Statenlidmaatschap bijbracht ervoer Zwertbroek 
als nuttig. Hij kijkt nu al uit naar de volgende opleidingsdag, 
namelijk een training presenteren en debatteren in de Provinciale 
Staten. ‘Ik verwacht veel handigheidjes op te doen, die ik later in 
de praktijk kan brengen’, aldus de Groninger. De 20-jarige student 
technische planologie is zeer te spreken over het grote aantal 
hooggeplaatste jonge mannen en vrouwen op de diverse D66-
kandidatenlijsten. ‘Juist in de provincie spelen veel langetermijn-
projecten. Hierover moet ook de jongere generatie mee kunnen 
praten. Daarom ben ik blij dat D66 investeert in jong talent.’

VERDER ONTWIKKELEN
Het opleidingsprogramma voor de Provinciale Staten sluit aan bij 
de talentontwikkeling van de afgelopen twee jaar waarin aspirant 
Tweede Kamerleden en potentiële wethouders en kandidaat-
raadsleden werden gescout en intensief zijn begeleid. Om blijvend 
invulling te geven aan het vinden, ontwikkelen en begeleiden 
van talentvolle D66-politici en -bestuurders heeft het Landelijk 
Bureau onlangs een landelijke Talentencommissie in het leven 
geroepen. Deze commissie werkt voor de partij én voor de leden. 
Dit doet zij door breed zicht te houden op de zittende politici en 
bestuurders, het aankomende talent, de gezichtsbepalende vaca-
tures en de hiervoor benodigde ontwikkeling van kennis, vaardig-
heden en kwaliteiten. 

Voorzitter van de Talentencommissie is Rudi Nieuwenhoven. Als 
oud-directeur Human Resources bij KPN is hij goed bekend met 
het selecteren van talent. Hij benadrukt de relevantie van talen-
tontwikkeling binnen de partij. ‘Juist nu D66 zo ontzettend hard 
groeit is het de kunst om de leden gemotiveerd en erbij te houden. 
Een deel van onze leden vindt het belangrijk om mee te doen en 
mee te denken. In dit traject kunnen wij hen helpen. En als wij 
talentvolle mensen ontdekken, dan willen wij hen verder ontwik-
kelen. We moeten voorkomen dat talent wordt verspild.’ 
Nieuwenhoven heeft zelf al enkele trainingen van de kandidaten 
voor de Provinciale Staten bijgewoond. Wat hem opviel was het 
enthousiasme en de betrokkenheid van de deelnemers. De ca-
paciteiten waarover een goed politicus dient te beschikken hangt 
volgens Nieuwenhoven af van de functie die men wil bekleden. 
Er zijn diverse instrumenten om mensen te testen, bijvoorbeeld 
aan de hand van assessments. Tijdens observaties let hij expliciet 
op het gedrag dat bij het profiel van een bepaalde functie aansluit. 
Deze waarnemingen verricht Nieuwenhoven niet alleen. ‘Ik word   
hierin bijgestaan door een gemêleerde groep van experts. Hierdoor 
wordt er een objectief beeld van de deelnemer geschetst.’

LANGETERMIJNVISIE
In de eerste helft van 2011 zal de Talentencommissie haar werk-
wijze verder uitdenken op basis van de opgedane ervaringen. Na 
de zomer starten gerichte gesprekken met geïnteresseerden in 
een politieke ‘carrière’ binnen D66. Als het gaat om talentont-
wikkeling focust D66 zich dus niet alleen op de korte termijn. Er 
wordt ook duidelijk geïnvesteerd in de toekomst. Met de oprich-
ting van de Talentencommissie is er duidelijk gekozen voor een 
langetermijnvisie waarbinnen partij en talentvolle leden zich 
optimaal kunnen ontwikkelen. 

SCHOLING VAN LEDEN
DOOR BART RIETVELD



16  DE DEMOCRAAT FEBRUARI 2011

De laatste jaren is er een duidelijke trend te zien waarin de provin-
cies actief een belangrijkere rol zijn gaan spelen in het stimuleren 
van duurzame ontwikkeling. Afspraken hierover zijn op 14 januari 
2009 vastgelegd in het klimaatakkoord tussen de provincies en  
de Rijksoverheid. In dit klimaatakkoord is onder andere vastgelegd  
dat de provincies bijdragen aan de klimaatdoelen die Nederland  
in 2020 bereikt moet hebben: 30% minder broeikasgassen,  
20% duurzame energie en 20% energiebesparing per jaar.  
Verder moeten de provincies maatregelen treffen waarmee de 
gevolgen van de verwachte klimaatverandering zoveel mogelijk 
opgevangen kunnen worden.

De provincies kunnen dit realiseren door klimaat en duurzaamheid 
te integreren in hun ruimtelijk beleid, door voorwaarden te stellen 
bij het verlenen van vergunningen en door innovatie en duurzame 
economie te stimuleren en te faciliteren. Momenteel loopt er vanuit 
de provincies een heel scala aan concrete projecten op het gebied 
van klimaat, energie en ruimte. 

TANJA KLIP-MARTIN is lid van het college van Gedeputeerde  
Staten van de provincie Drenthe met in haar portefeuille 
ondermeer bodem, lucht, water, milieu en klimaat en energie. 
Zij vertelt over hoe de provincie Drenthe tegen de klimaatopgaven 
aankijkt en welke concrete projecten er zoal op de rails gezet zijn.

Hoe ziet u de rolverdeling tussen het Rijk en de Provincies 
op het gebied van duurzame energie?
‘Als je in het algemeen kijkt naar de rolverdeling tussen het Rijk 
en de provincies dan is het het Rijk dat de spelregels bepaalt, 
waarbij de initiatieven en de uitvoering daarvan vanuit het 
lokale en regionale moeten komen. De specifieke rol van de 
provincie is dan om de partijen op regionale schaal bij elkaar te 
brengen en regie te voeren op de projecten. Een duidelijk 
voorbeeld daarvan bij de ontwikkeling van duurzame energie is 
de ontwikkeling van Groen Gas. Er worden in Noord-Nederland 
met name op dit gebied grote stappen gezet. In essentie komt 
het er daarbij op neer dat biogas – dat decentraal door bijvoor-
beeld boeren uit vergisters gewonnen wordt – opgewerkt wordt 
tot aardgaskwaliteit waarna je het in kan voeren in het aardgas-
net. Deze techniek is vooral interessant voor het Noorden omdat 
hier veel biomassa geproduceerd wordt vanwege alle agrarische 
activiteiten en de diverse natuurgebieden. Dat betekent dat er 
ook veel potentieel Groen Gas beschikbaar is. 
Daarnaast is er veel technologische kennis beschikbaar door de 
aanwezigheid van Gasterra en de Gasunie. Uiteindelijk wil men 
naar een fijnmazig netwerk waar de producenten het biogas op 
aan kunnen leveren. Dit netwerk moet dan weer aangesloten 
worden op Groen Gasknooppunten (de zogenaamde hubs) waar 
het biogas opgewerkt en in het aardgasnetwerk ingevoerd wordt. 

Momenteel zijn er vijf van dergelijke hubs in aanleg in Noord-
Nederland. Eén daarvan ligt bij Wijster bij de afvalverbrandings-
installaties. Daar heeft men al ervaring met het proces doordat 
men er al langer stortgas verwerkt tot Groen Gas.

Ook Groen Gas kan – net als andere vormen van duurzame 
energie – momenteel nog niet tegen een concurrerend tarief 
aangeboden worden. Het is echter de verwachting dat dit, als 
de opwekking op grotere schaal plaatsvindt en na de inzet van 
bijvoorbeeld de SDE+ regeling voor de opstartfase, wel het geval 
zal zijn. Nu al zien we dat door de samenwerking de kosten 
omlaag gaan en minder subsidie nodig is. Ook internationaal 
bestaat er belangstelling voor het produceren van Groen Gas. 
Momenteel wordt samenwerking met Niedersachsen onder-
zocht. Hoewel daar al veel vergisters staan, zou de Nederlandse 
expertise op het gebied van gas en specifiek de Groen Gas hubs 
daar een welkome aanvulling kunnen zijn.’
Er zullen overigens nog wel een aantal knelpunten opgelost 
moeten worden. Bijvoorbeeld op het gebied van de regels voor 
het materiaal dat gebruikt mag worden voor de vergisting. 
‘In principe komen veel meer materialen in aanmerking 
voor vergisting dan momenteel toegelaten zijn. Verder wordt 
het restproduct van de vergisting, het zogenaamde digestaat, 
momenteel nog aangemerkt als afvalstof, terwijl het een 

uitstekende meststof zou kunnen zijn voor gebruik op de akkers.’

Volgens gedeputeerde Klip ligt een andere belangrijke rol voor 
de provincie in de relatie tussen de opwekking van duurzame 
energie en de wettelijke taken rond de ruimtelijke inrichting. 
Dit is verwoord in de Grounds for Change-benadering, waarin 
de onderlinge relatie tussen het type gebied en de energie die je 
er kunt opwekken beschreven staat. ‘Een heel belangrijke factor 
daarbij is de ondergrond. Daar kan heel veel, zoals de strategi-
sche opslag van aardgas of CO2, Warmte en Koude Opslag 
(WKO) en energieopwekking met behulp van warm water uit 
de diepe ondergrond, Geothermie geheten. De mogelijkheden 
onder de grond kunnen dus ook bepalend zijn voor wat je boven 
het maaiveld doet. Drenthe is daarom ook de eerste provincie 
die de ondergrond meeneemt in de ruimtelijke ordening.’

>    RUIMTE
VOOR DE

DUURZAME
PROVINCIE

TEKST / FOTOGRAFIE
JAN REMMERT FRÖLING

‘ Drenthe is de eerste 
 provincie die de 
 ondergrond meeneemt in   
 de ruimtelijke ordening’
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Drenthe is dus een voorloper op gebied van 3D-planologie? 
‘Ja, Drenthe is de eerste provincie die dit heeft opgepakt. We 
zagen dat er veel mogelijkheden zijn, maar daarmee wordt het 
ook heel druk in die bodem. De meeste activiteiten in de bodem 
onderneem je maar één keer, dus het is handig om daar regie 
op te voeren, om Wild West taferelen in de ondergrond te 
voorkomen. Ook het Rijk ziet het belang van de ondergrond in 
de ruimtelijke ordening in en heeft daarom de andere provincies 
opgeroepen om ook plannen te maken voor de ondergrond.’

Maar de ondergrond is toch volgens de Mijnbouwwet een 
bevoegdheid van het Rijk? 
‘De Provincie Drenthe realiseert zich heel goed dat daar een 
mogelijk knelpunt ligt: de ondergrond vanaf 500 meter diepte is 
de wettelijke bevoegdheid van het Rijk.’ Toch vindt de gedepu-
teerde dit niet helemaal terecht door de relatie die er ligt met de 
ontwikkelingen boven de grond en het belang van de ondergrond 
daarvoor. Om die reden voert ze ook een lobby om ook een deel 
van die bevoegdheid bij de provincies te leggen. ‘Zaken van  
nationaal economisch belang, zoals de boringen naar olie en gas, 
horen per definitie bij het Rijk te liggen. Maar zaken van ruimte-
lijk en omgevingsbelang zouden bij de provincies moeten liggen.’ 
Er begint volgens gedeputeerde Klip wat dat betreft wel beweging 
te komen in het standpunt van het Rijk. ‘Er gaan in het Haagse 
bijvoorbeeld al stemmen op om de vergunningverlening op het 

gebied van Geothermie (1 tot 4 km), die op grond van de Mijn-
bouwwet bij het Rijk ligt, in de toekomst bij de provincie te leggen. 
Hetzelfde zou moeten gelden voor bijvoorbeeld de strategische 
opslag van aardgas, zoals bij Langelo. Deze strategische gasopslag 
is onder verantwoordelijkheid van het Rijk midden in een beekdal 
geplaatst. Dit is geen goede plek: het landschap is erdoor verpest 
en de beekdalen zijn van belang bij de berging en afvoer van 
overvloedig regenwater. Het had ook anders gekund, bijvoorbeeld 
door schuin te boren vanuit het bedrijventerrein een paar 
kilometer verderop.’ De afweging van al deze belangen zou in 
haar optiek beter af geweest zijn in de handen van de provincie. 

Wat doet de provincie Drenthe om de gevolgen van 
klimaatveranderingen op te vangen? 
‘Drenthe kun je, zoals ze in het Noorden zeggen, vergelijken 
met een omgekeerd soepbord. Je hebt de Hondsrug en het 
Drents Plateau, waarbij het water in een heel natte periode 
naar Groningen, Meppel en Coevorden stroomt. In 1998 is dit 
misgegaan. We willen dit voorkomen door het water boven-
strooms in het bekenstelsel vast te houden – hiertoe laten we 
de beken weer meanderen. Verder richten we gebieden in voor 
gestuurde waterberging, waar we, als het in noodgevallen echt 
mis dreigt te gaan, gestructureerd water op kunnen vangen. 
Verder treffen we in het kader van de natuurontwikkeling 
maatregelen in nationaal park het Dwingelderveld. De heidevel-
den die daar liggen, werken als een spons, zodat het water 
langer vastgehouden wordt. Op deze manier wordt tevens de 
verdroging van dit belangrijke natuurgebied tegengegaan. Deze 
vertraging heeft als meereffect dat het water gestructureerd 
langs Meppel in het Meppelerdiep en vervolgens in het IJssel-
meer loopt, zodat infrastructurele investeringen in het Meppe-
lerdiep en het gemaal Zedemuden lager zijn dan anders nodig 
zou zijn. Het is een mooi voorbeeld van het slim opeenstapelen 
van doelen en het slim inzetten van geld door waterberging te 
combineren met natuurontwikkeling.’

Hoe kijkt u aan tegen het financieren van projecten op het 
gebied van duurzame energie door de provincie?
‘De Staten hebben het college van Gedeputeerde Staten de 
opdracht gegeven om een kleine organisatie op te zetten die 
kapitaal beheert waarmee innoverend of via een lening of 
garantie bepaalde ontwikkelingen op het gebied van duurzame 
energie in gang gezet kunnen worden. Het idee is nu om dit in 
de vorm van een project te gieten onder een nieuw provinciaal 
programma ‘Klimaat en Energie’. Zo kunnen ontwikkelingen 
die binnen het Drentse beleid passen worden versneld. Deze 
projectorganisatie moet enerzijds helpen om initiatieven tot 
stand te brengen door partijen bij elkaar te brengen en ander-
zijds om kapitaal te verschaffen volgens een revolverend 
systeem om te voorkomen dat de financiering eindeloos door-
gaat. De toetsing hiervan gebeurt door een deskundige externe 
partij. Verder is er voor de twaalf gemeenten voor de periode 
2010-2011 zes miljoen euro gereserveerd om gemeentelijke 
plannen die passen binnen de provinciale doelstellingen te 
financieren. Dit leidt met name tot versnelling van projecten 
op het gebied van waterberging en projecten om het isoleren 
van huizen te ondersteunen. Verder is er ook nog geld gereser-
veerd voor heel grote projecten. Zo is er het warmtenet bij 
het industrieterrein bij Coevorden en het energietransitiepark 
Wijster. Dit energietransitiepark stelt de aanwezige bedrijven 
door de inrichting van de ruimte in de gelegenheid om opti-
maal gebruik te kunnen maken van elkaars restwarmte. 

‘ Zaken van nationaal 
 economisch belang, 
 zoals de boringen 
 naar olie en gas, 
 horen per definitie 
 bij het Rijk te liggen, 
 maar zaken van 
 ruimtelijk en 
 omgevingsbelang 
 zouden bij de provincies  
 moeten liggen’

ANDERS IN DE PROVINCIE
D66 maakt zich zorgen over een overheid die 
haar status als betrouwbare partner heeft 
verloren. Verloren, door stuntelende, niet 
afrekenbare bestuurders en door een ondoor-
dringbare bureaucratie. Bestuurlijk hebben we 
ons land ongelofelijk ingewikkeld gemaakt. En 
de provincie is na 160 jaar aan een grote 
modernisering toe. Als partij van de bestuur-
lijke vernieuwing is dit juist een taak voor ons.
  
Naast bureaucratie is er – mede door de 
kredietcrisis – een groot financieel probleem: 
alle overheden moeten bezuinigen. Daarom 
moeten provincies zich nog meer concentreren 
op hun kerntaken: ruimtelijke ontwikkeling, 
mobiliteit en natuur. Andere taken, die niet bij 
de provincie horen, worden overgedragen aan 
gemeenten of het Rijk. Echte keuzes dus. Waar 
anderen kiezen voor de gemakkelijke weg van 
lastenverhoging en het ongemoeid laten van 
uitgaven, durft D66 te kiezen voor een 
slagvaardige, slanke provincie die doet 
waarvoor ze bedoeld is. Een sterk D66 in de 
provincies is daarmee belangrijker dan ooit.
  
ANDERS IN NEDERLAND
De campagne gaat niet alleen over uw 
provincie, maar vooral ook over de Eerste 
Kamer. Uw stem op 2 maart heeft namelijk ook 
invloed op de landelijke politiek. Het kabinet 
Rutte-Verhagen is direct afhankelijk van de 
steun in de Eerste Kamer. Onze lijst, onder 
aanvoering van Roger van Boxtel, kan het 
kabinet bijsturen. D66 wil zorgen dat de econo-
mische en financiële problemen niet naar onze 
kinderen en kleinkinderen worden doorgescho-
ven. En vooral dat er genoeg in hun knappe 
koppen wordt geïnvesteerd, zodat zij op een 
meer en meer internationale arbeidsmarkt een 
eerlijke kans hebben op een uitdagende baan. 
Veel VVD en CDA-kiezers willen dit ook, maar 
moeten teleurgesteld constateren dat zij van 
het kabinet alleen veiligheids- en immigratie-
maatregelen hebben gekregen. Een schone 
taak aan alle D66’ers om in deze campagne te 
zorgen dat zij dit keer wel voor D66 kiezen.

Maar de teleurgestelde kiezer win je niet alleen 
terug met onderwijs en een degelijk financieel 
en economisch program. Veel belangrijker is: 

eerlijke politiek. Doen wat je belooft en geen 
loze beloftes. Dit kabinet belooft 3.000 extra 
agenten, 12.000 extra verplegers en Nederland 
in de top-5 kenniseconomieën. Beloften die nu 
al onhaalbaar zijn, omdat het kabinet Rutte-
Verhagen is teruggeschrokken voor hervormin-
gen om deze ambities te financieren. Als je de 
verkiezingsprogramma’s van VVD en CDA 
naast de gesloten akkoorden met de PVV legt, 
zie je schrikbarend weinig overeenkomsten. 
Waar zijn de liberale en economische beginse-
len van de VVD? Waar zien wij het rentmeester-
schap van het CDA? In het regeerakkoord geen 
spoor van die eens zo grote idealen. 

D66 zet daar eerlijke politiek tegenover. Op basis 
van feiten. Niet op basis van onderbuik. Wij pra-
ten mensen niet naar de mond, maar vertellen 
hun een eerlijk verhaal. Niet altijd populair, maar 
mensen hebben er uiteindelijk meer aan dan aan 
platte symboliek en holle retoriek. Daarmee help 
je mensen niet, je verwijdert ze eerder van je. 
Een sterk D66 in de Eerste Kamer kan ook 
weerwerk bieden aan de ‘veel-woorden-weinig-
daden-politiek’ van dit kabinet. 

CAMPAGNE 
Er is heel veel aandacht voor deze verkiezin-
gen, omdat het lot van het kabinet ervan af 
hangt. Er komen meer landelijke televisiede-
batten dan bij de Tweede Kamerverkiezingen. 
Het D66-campagneteam, met Roger van 
Boxtel, Alexander Pechtold en vele anderen, 
trekt weer het land in, door alle provincies. 
En dat is nodig ook. De opkomst bij de vorige 
Provinciale Statenverkiezingen lag iets boven 
de 45%, veel lager dan bij de Tweede Kamer-
verkiezingen. De verwachtingen voor dit jaar 
liggen niet veel hoger. Daarmee geldt meer dan 
ooit: iedere stem telt. Dus naast het overtuigen 
van mensen die op 9 juni op CDA of VVD 
hebben gestemd, moeten we in ieder geval 
zorgen dat onze eigen D66-stemmers naar de 
stembus komen. Dat doen zij alleen als wij 
posters plakken en flyers uitdelen om het 
belang van deze verkiezingen te onderstrepen. 
Doe mee! Verspreid onze boodschap, praat en 
mail mensen naar de stembus, laat buren en 
vrienden die op vakantie zijn een machtiging 
invullen en hang de campagneposter die bij 
deze Democraat zit voor uw raam!

ZIN IN DE CAMPAGNE!

Steun D66 en doe mee! Ga naar www.d66.nl/doemee

De campagne voor de Provinciale Statenverkiezingen op 2 maart is in volle gang. 
D66 zoekt de mensen op met een herkenbaar verhaal en een vertrouwde slogan: Anders Ja D66. 
Het kan en moet namelijk nog steeds anders. In de provincies. En in Nederland. 



D66 A3 poster- anders.indd   1 11-09-2009   11:54:36



D66 LEDENMAGAZINE | OKTOBER 2011 

dedemocraat
De D66-fractie is met nieuwe energie begonnen aan haar tweede 
parlementaire jaar. Na een goed eerste jaar, moeten we ook de  
komende tijd het geluid van D66 weer krachtig en helder laten  
horen. Want het is een belangrijk jaar. Het traditionele ceremonieel  
van Prinsjesdag kon niet verhullen dat Nederland voor grote uit- 
dagingen staat. 

Hoe teleurstellend is het dan dat zo’n dag in het teken staat van de  
korte termijn politiek, van het vooruitschuiven van echte keuzes.  
Terwijl de cijfers over de werkeloosheid en de economische groei 
tegenvallen, weigert dit kabinet om hervormingen door te voeren.  
Of zoals ik het vorige week tijdens de Algemene Politieke Beschou- 
wingen zei: ‘Opgejaagd door populistische stemmingmakerij sneuvelt  
de lange termijn voor de korte klap.’

De noodzaak van structurele hervormingen wordt met de dag groter.  
En D66 durft die noodzakelijke hervormingen door te voeren. Nu al 
beginnen met het stapsgewijs verhogen van de AOW-leeftijd, moder-
nisering van het ontslagrecht, het geleidelijk beperken van de hypo-
theekrenteaftrek. Dat alles om Nederland klaar te maken voor toekom-
stige generaties. Optimistisch, met een open en internationale blik. 
Het thema van deze Democraat sluit daar mooi bij aan. Uitblinken.  
Want alleen door het beste uit jezelf en anderen te halen, kunnen we  
de uitdagingen van de toekomst aan. Door individueel en collectief uit  
te blinken, kunnen we met ons onderwijs terug naar de wereldtop,  
de arbeidsmarkt voor iedereen toegankelijk maken, duurzaam samen-
leven, de woningmarkt weer in beweging krijgen en de zorg op hoog 
niveau én betaalbaar houden. 

Maar daar houdt het niet op. Ook internationaal blinken wij uit. 
Nederland is de zestiende economie ter wereld, de vijfde investeerder,  
de zevende handelsnatie. Maar met een kabinet dat nauwelijks een 
internationale agenda kent, loopt onze positie gevaar. Ik vind dat 
Nederland als founding father in Europa voorop moet blijven lopen. 
Zeker in tijden waarin veel mensen zich afvragen wat we eigenlijk 
aan Europa hebben, moet D66 mensen overtuigen met een eerlijk, 
pro-Europees verhaal. Uitblinken in consistentie en bezieling.

En dus roep ik u op om de ansichtkaarten op de omslag van deze 
Democraat te versturen aan familie of vrienden. Om daarmee het beste 
uit uzelf én iemand anders te halen. Om samen te gaan studeren of 
ondernemen. Om een familielid of buurman lid te maken van D66.  
Of om iemand te vragen mee te gaan naar het congres op 5 november 
aanstaande. Ik hoop velen van u daar te zien!

Alexander Pechtold

VOORWOORD
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STIJGENDE KOSTEN, EEN RAMPSCENARIO 
De cijfers zijn verontrustend. Momenteel geeft Nederland bijna 
70 miljard euro uit aan de zorg. Dit is ongeveer tien procent van 
wat wij in Nederland met elkaar verdienen. Een gezin met twee 
kinderen spendeert gemiddeld 1200 euro per maand aan de 
zorg. De komende tijd stijgen de zorgkosten jaarlijks met vier 
procent. Dit loopt niet parallel met de voorspelde anderhalve 
procent jaarlijkse economische groei van ons land. Bedroegen 
de collectieve zorgkosten begin jaren zeventig nog zes procent 
van het BBP, inmiddels is dit dus opgelopen tot tien procent  
van het BBP. Als de stijging van de kosten in hetzelfde tempo 
doorzet als de afgelopen jaren, dan kost de zorg in het jaar  
2040 ruim achttien procent van wat Nederland jaarlijks bij 
elkaar verdient.

‘Een regelrecht rampscenario dus. De noodzaak om nú iets te 
doen aan de groei van de zorgkosten wordt met de dag groter,’ 
aldus Dijkstra. ‘De alsmaar stijgende kosten hebben een nega- 
tieve uitwerking op maatschappelijke en economische ontwik-
kelingen in ons land. Het aantal mensen dat ons nationaal 
inkomen verdient, slinkt bijvoorbeeld aanzienlijk. En dat is iets 
waar we goed op moeten letten: dat goede gezondheidszorg 
betaalbaar en beschikbaar blijft voor de generaties na ons.  
Het kabinet treft de verkeerde maatregelen om de uitgaven  
in de zorg te beheersen. En structurele problemen worden  
niet aangepakt,’ betoogt Dijkstra.
Aan de stijging van de zorgkosten liggen enkele oorzaken ten 
grondslag. Aan sommige oorzaken valt niet veel te doen, denk 

aan de vergrijzing en de ontwikkeling van nieuwe technologieën. 
Je kunt wel iets doen aan beïnvloeding van de zorgvraag – de 
vraag naar zorg is namelijk enorm toegenomen door een veel 
groter zorgaanbod. De gezondheidszorg heeft zich met de jaren 
enorm ontwikkeld. Zo kunnen mensen tegenwoordig blijven le- 
ven met ziektes waaraan men vroeger overleed, zoals diabetes en 
ernstige spierziektes. Een positieve ontwikkeling dus. Wel is het 
zo dat zij die aan dergelijke ziektes lijden, de rest van hun leven 
chronisch ziek blijven. En hoewel zij zelf uiteraard niet voor die 
situatie kiezen, leggen chronisch zieken druk op de zorgrekening. 

Naast de gestegen vraag naar zorg is het aanbod aan behande-
lingen veel groter. Zo zijn er tegenwoordig heel veel mogelijkhe-
den om kanker te bestrijden. Ook de medicatie is veel beter 
geworden. Denk aan speciale medicijnen voor reuma, waardoor 
reumapatiënten vandaag de dag een betere behandeling kunnen 
ondergaan. De nieuwe medicatie stelt gebruikers bovendien in 
staat om te werken en mee te doen in de samenleving. ‘Wat dat 
betreft is er een grote gezondheidswinst geboekt en is de 
kwaliteit van leven enorm verbeterd. Maar daar staan onvermij-
delijk de gestegen kosten tegenover’, aldus het Kamerlid. Wat 
Dijkstra betreft kan de steeds grotere zorgvraag worden terug-
gedrongen door sterkere prikkels in te bouwen voor kritisch 
zorggebruik voor zowel gebruikers als aanbieders van zorg. 

HET NEDERLANDSE ZORGSTELSEL
In Nederland is een zorgstelsel ontwikkeld waarbij men zorg als 
iets vanzelfsprekends beschouwt. Dit stamt uit de periode van 

‘Zorg is een groot goed. Gezondheid bepaalt het geluk van mensen en prijkt 
daarom bovenaan het prioriteitenlijstje van iedere Nederlander’, aldus Pia 
Dijkstra. Dijkstra, inmiddels uitgegroeid tot de zorgexpert van D66 in de 
Tweede Kamer, maakt zich ongerust over de plannen van dit kabinet om 
de kosten in de zorg te bestrijden. ‘Het lijkt misschien ver weg en abstract, 
maar de stijgende zorguitgaven zijn straks niet meer op te brengen.’

DOOR BART RIETVELD

na de oorlog – vanuit de solidariteitsgedachte is het idee ont- 
staan om collectief zorg aan te bieden. Dit ontstond in een tijd 
dat de sociale risico’s die mensen liepen ook collectief waren, 
denk aan tbc en werkeloosheid. Tegenwoordig is de samenleving 
geëmancipeerd. Er is meer welvaart, de werkloosheid is laag, 
mensen zijn hoger opgeleid en we weten ontzettend veel meer. 
Zo ook over gezondheid: we hebben kennis over voeding, 
hygiëne en het nut van gezond leven. Dijkstra: ‘Mensen kunnen 
veel meer hun problemen zelf oplossen, met waar nodig onder- 
steuning. Hoewel het aanbieden van zorg onweerlegbaar is en 
niet ter discussie staat, dient de gebruiker te voelen en zich te 
realiseren dat aan zorg een prijskaartje hangt.’ En Dijkstra 
vervolgt: ‘Dat kostenbewustzijn is in Nederland nauwelijks 
ontwikkeld. We menen recht te hebben op de beschikbare zorg, 
terwijl we veel meer zouden moeten kijken of het altijd nodig is, 
ik denk bijvoorbeeld aan het bezoek aan de huisarts. Els Borst 
heeft het eens mooi uitgedrukt: ‘Zorg is net zo vanzelfsprekend 
als water dat uit de kraan komt.’

Om de gezondheidszorg financieel gezond te maken zal het be- 
leid ten aanzien van alle drie de partijen die vertegenwoordigd 
zijn in de zogeheten zorgdriehoek moeten worden aangepast. In 
de zorgdriehoek zijn zorgaanbieders, zorgverzekeraars en zorg- 
consumenten nauw met elkaar verbonden. Volgens Dijkstra 
moet er zowel aan de aanbodkant als aan de vraagkant van zorg 
wat gebeuren. In feite komt het erop neer, zo meent het Kamer- 
lid, dat zowel de Zorgverzekeringswet (Zvw) als de AWBZ 
(Algemene Wet Bijzondere Ziektekosten) – de twee volksverze-

keringen uit het Nederlandse zorgverzekeringstelsel – moeten 
worden versoberd.    

KORTZICHTIGE KEUZES IN DE ZORGVERZEKERINGSWET
De Zvw stelt een zorgverzekering verplicht voor elke Nederland-
se ingezetene. De Zvw bepaalt welke kosten de basisverzekering 
vergoedt en aan welke eisen de verzekeraars moeten voldoen. 
Eén van de maatregelen van dit kabinet is het aanbieden van 
minder zorg in het verzekerd pakket. D66 is het hiermee eens, 
maar maakt wel andere keuzes. Zo vindt Dijkstra het onzin om 
een rollator of verbandmiddelen te vergoeden vanuit het 
basispakket. ‘We betalen de kinderwagen, de driewieler en de 
fiets wel zelf, maar de rollator met een gemiddelde prijs van 100 
euro zouden we niet zelf kunnen betalen?’ Daarentegen worden 
medicijnen die mensen helpen bij het stoppen met roken uit het 
verzekerd pakket gehaald. Afgelopen januari werden deze 
medicijnen voor het eerst volledig vergoed. Dat bleek heel 
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‘ De stijgende kosten hebben 
een negatieve uitwerking  
op maatschappelijke en  
economische ontwikkelingen 
in ons land’
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succesvol, alleen al in de eerste helft van 2011 zijn 600.000 
minder rokers geregistreerd dan in de eerste helft van vorig jaar. 
‘Stel dat de helft van dit aantal daadwerkelijk gestopt blijft, dan 
bespaart dit in de toekomst juist enorm op de kosten! Juist 
preventie is zo belangrijk om de publieke gezondheid goed te 
houden,’ stelt Dijkstra.

Een andere maatregel die het kabinet doorvoert, is het verhogen 
van het eigen risico van 175 naar 210 euro. Het kabinet stelt dat 
mensen hier niks van merken. ‘Wees er maar trots op, dat 
mensen er niks van merken, maar ik vind dat heel vreemd’, zegt 
Dijkstra. ‘Mensen zouden zich juist bewust moeten zijn van wat 
zij aan zorg consumeren. De invloed van het verhogen van het 
eigen risico is nihil. Het verplichte eigen risico is in het verleden 
onvoldoende stimulans gebleken om kritisch na te denken over 
het zorggebruik: het zogenaamde ‘remeffect’ is gering omdat de 
kosten van één behandeling vaak al het eigen risico overstijgen. 
Mensen die zorg nodig hebben zijn hun geld in januari dus al 
kwijt, de rest van het jaar is er geen prikkel meer.’ D66 stelt voor 
om een eigen bijdrage per zorgrekening in te voeren. De burger 
zou 25 procent van iedere zorgrekening zelf moeten betalen tot 
een bedrag van maximaal 400 euro voor de zeventig procent 
hoogste inkomens. Voor mensen met een laag inkomen geldt 
een maximumgrens van 220 euro, chronisch zieken worden 
uitgezonderd. ‘Het CPB heeft berekend dat het D66-voorstel  
om de eigen bijdrage per zorgrekening in te voeren het langste 
na-ijleffect heeft. En precies dat effect heb ik ook voor ogen.’  
De eigen bijdrage in het voorstel geldt nu voor de tweedelijns-
zorg, zoals het bezoek aan een ziekenhuis of het gebruik van 
geestelijke gezondheidszorg. Dijkstra: ‘Wellicht dat dit moet 
worden doorgetrokken naar de eerstelijnszorg, zoals het bezoek 
aan de huisarts. We moeten alleen niet willen dat mensen zorg 
gaan mijden, dan schieten we ons doel voorbij. En daar ligt nog 
wel een spanningsveld.’

ZORG ANDERS ORGANISEREN
Naast meer eigen betalingen voor zorg, is Dijkstra van mening 
dat de zorg anders dient te worden georganiseerd. ‘Taakher-
schikking vormt hierbij een belangrijk onderdeel. Zo heeft D66 
ingestemd met een wijziging van de Wet BIG en de Geneesmid-
delenwet, die ervoor zorgt dat onder andere verpleegkundig 
specialisten taken en verantwoordelijkheden van artsen over- 
nemen. De deskundige, maar goedkopere krachten voeren de 
werkzaamheden van de arts net zo goed uit. Daardoor heeft de 
arts meer tijd voor andere patiënten. Dit verhoogt de kwaliteit 
van zorg en verlaagt de kosten ervan.’ Een ander relevant 
onderdeel op organisatieniveau is het stepped-care inzetten  
van zorg. Uit gesprekken van Pia Dijkstra met artsen blijkt dat 
zij soms te snel en te vaak een duur geneesmiddel voorschrij-

ven, terwijl patiënten net zo veel baat kunnen hebben bij een 
goedkoper alternatief. ‘Artsen zouden eerst moeten beginnen 
met het voorschrijven van de goedkoopste effectieve medicij-
nen. Mocht dat niet werken, dan kunnen stapsgewijs duurdere 
medicijnen worden voorgesteld. Momenteel maakt het niks uit 
of een arts begint met het voorschrijven van een goedkoop of 
duur middel. Artsen worden per verrichting betaald, niet voor 
het resultaat. Ik ben van mening dat de resultaten van een 
behandeling zouden moeten tellen, in combinatie met zo goed- 
koop mogelijk werken. Artsen die stepped-care zorg toepassen 
en goede resultaten behalen met hun behandeling, zouden 
daarvoor moeten worden beloond. We hebben het dan over  
de zogenaamde prestatiebekostiging.’

Het verder invoeren van die prestatiebekostiging in de zorg is 
een belangrijk punt. Onlangs heeft de Tweede Kamer een motie 
van Dijkstra aangenomen, waarin zij ervoor pleit dat patiënten 
meer inzicht krijgen in de kwaliteit van behandelingen en de 
prestaties van zorgaanbieders. ‘Van slechts 6% van de huidige 
behandelingen is bekend wat de resultaten zijn. D66 wil ook 
inzicht in de overige 94% van alle behandelingen. Dit levert voor 
zowel de zorgverzekeraar als de patiënt voordelen op. De zorg- 
verzekeraar kan zorgaanbieders met elkaar vergelijken en hen 
met elkaar laten concurreren. Niet alleen op de prijs, maar juist 
ook op de kwaliteit. Alleen met de beste aanbieder(s) zal de ver- 
zekeraar dan contracten afsluiten. Daaruit voortvloeiend kan  
de patiënt – de verzekerde – rekenen op de beste zorg tegen de 
beste prijs.’ Dijkstra is tevreden met het feit dat het huidige 
kabinet de regie steeds meer bij de zorgverzekeraar legt. 
‘Vroeger was het advies van de dokter altijd autonoom. Nu zegt 
de zorgverzekeraar: ‘Dokter, laat ons maar zien dat de zorg die 
jij levert effectief, efficiënt en minder duur is.’ Een goede ont- 
wikkeling als je het mij vraagt.’ 

DE AWBZ TERUG NAAR DE KERN 
Ronduit verbolgen is Dijkstra over het kabinetsbeleid ten aan- 
zien van de AWBZ. ‘De meest bekritiseerde maatregel is uiter- 
aard de drastische ontmanteling van het Persoonsgebonden 
budget. Straks is 90 procent van de budgethouders aangewezen 
op 30 procent duurdere zorg in natura. ‘Wat mij bovenal veront- 
rust, is dat de bezuiniging op het PGB de keuzevrijheid en het 
zelfbeschikkingsrecht van mensen aantast. De VVD neemt het 
kennelijk niet zo nauw met deze liberale waarden,’ aldus een 
verontwaardigde Dijkstra. Gevolg van het stopzetten van de 
PGB-budgetten is dat 117.000 mensen de regie over hun eigen 
leven kwijtraken. Zij zijn straks voor een groot deel afhankelijk 
van zorginstellingen in de thuis- en gehandicaptenzorg, waar- 
mee geen of heel moeilijk flexibele afspraken te maken zijn.  
Dit levert problemen op voor PGB-gebruikers die nu volledig 

meedraaien in de samenleving en vaak ook hun eigen salaris 
verdienen. Straks wil een werkgever hen niet meer aannemen, 
omdat er geen afspraken te maken zijn over bijvoorbeeld het 
tijdstip van verschijnen op het werk. Volgens Dijkstra is het PGB 
aan zijn eigen succes ten onder gegaan. ‘Inderdaad gaan er nu 
dingen verkeerd met het PGB. Zo dient de fraude te worden 
aangepakt, moet de indicatiestelling worden verbeterd en moet 
men kijken of PGB’ers de regie wel aankunnen.’ Dat levert al 
snel een kleine miljard euro op, het bedrag dat nu bezuinigd 
wordt op het PGB. De bezuinigingen van dit kabinet op het  
PGB zijn echter ronduit kortzichtig te noemen. Dijkstra doet 
een oproep aan de VVD: ‘Het kabinet Rutte stuurt mensen 
terug de instellingen en verzorgingshuizen in vanwege de PVV!  
Ik zou de VVD willen oproepen om het liberale kind niet met 
het badwater weg te gooien.’

Ook over de ouderenzorg is Dijkstra bezorgd. ‘Dit kabinet pakt 
de vraag naar ouderenzorg niet aan, terwijl de kosten voor de 
ouderenzorg in het jaar 2050 maar liefst 30 miljard euro 
bedragen. Dit levert een premiedruk van 29 procent op, wat 
maatschappelijk onverantwoord is, zeker als de beroepsbevol-
king sterk slinkt.’ Dijkstra is voorstander van het invoeren van 
zorgsparen. ‘Iedereen weet dat ouder worden gepaard gaat met 
ongemakken en dat dit kosten met zich meebrengt. Maar dat 
zijn geen onvoorziene kosten! Men kan zich daarop voorberei-
den door eerder te beginnen met het sparen voor medische 
uitgaven op latere leeftijd. Het voordeel is dat de zorg dan uit 
privaat kapitaal in plaats van collectief kapitaal wordt betaald. 
Burgers krijgen daarmee eigen verantwoordelijkheid over hun 
zorguitgaven. Zorgsparen zou uiteraard effect moeten hebben 
op andere premies. Deze kunnen dan naar verwachting omlaag. 
Een transitiemodel moet ervoor zorgen dat mensen die wel 
AWBZ hebben gespaard, maar niet hebben deelgenomen aan 
zorgsparen, worden gecompenseerd.’   

TOEKOMSTBEELD: EXCELLEREN EN ONDERSCHEIDEN
Pia Dijkstra vindt dat het huidige kabinet tekort schiet in het 
formuleren van een samenhangende visie op de gezondheids-
zorg. ‘D66 is van mening dat de hervormingen noodzakelijk zijn 
om kwalitatief hoogwaardige en betaalbare zorg beschikbaar te 
houden voor volgende generaties. Een hele grote groep oude-
ren is straks afhankelijk van een veel kleinere groep jongeren. 
Daarom zeg ik: zorg nu, voor wie later zorgt!’ Dijkstra gaat in  
het nieuwe politieke jaar met veel enthousiasme aan de slag. 
‘De zorg moet toekomstbestendig worden. Laten we proberen 
om te excelleren op de kwaliteit van zorg en tegelijkertijd 
kritisch te blijven op wat zorg mag kosten. Het gaat om die 
dubbele doelstelling! Iedere Nederlander draagt hiervoor 
verantwoordelijkheid, niet alleen de overheid. Dat is sociaal  
én liberaal, dat is D66.’ 
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LIBSEEN LEADERS MEETING 
OKTOBER 2010

Alle liberale partijen in de Balkan regio zijn 
verenigd in het Liberal South East European 
Network (Libseen). IDI ondersteunt activiteiten 
van Libseen met experts, het co-programmeren 
van activiteiten en fondsen. In het najaar van 
2010, in Osijek, Kroatië kwamen de partijleiders 
van de liberale partijen in Slovenië, Hongarije, 
Bulgarije, Roemenie, Kroatië, Bosnië en Herzego-
vina, Servië, Kosovo, Montenegro, Albanië en 
Macedonië bijeen om een beginselmanifest op te 
stellen. Dit beginselmanifest, de ‘Osijek declara-
tion’ is een progressieve verklaring die voorziet in 
de bescherming van rechten van minderheden, 
individuele vrijheden, decriminalisering van soft 
drugs, religieuze tolerantie, bestuurlijke transpa-
rantie en sociale rechtvaardigheid. Kijk op de 
website voor de volledige tekst van de verklaring. 

TURKEY VOTES  
JUNI 2011

Op 12 juni organiseerde IDI in samenwerking  
met onder andere het Turkije Instituut een Turk- 
se verkiezingsavond. Het was niet de vraag óf de  
AK Partij van zittend premier Erdogan de Turkse 
parlementsverkiezingen zou winnen, maar met 
hoeveel zetels. Dat de regeringspartij de helft van 
de zetels in het parlement won en daardoor coali- 
tiepartners nodig zal hebben voor de beloofde 
grondwetsherziening stemde de meeste deelne-
mers aan de verkiezingsavond optimistisch.
In een volle Sugar Factory volgden ruim 300 men- 
sen de verkiezingsuitslagen in Turkije. Tussen-
standen werden afgewisseld met Turkse muziek, 
video-impressies gemaakt in Istanbul door Route 
66, overzichten van wat er gebeurde op sociale 
media, Skype-interviews met Turkse politieke 
commentatoren en een debat tussen Nederlandse 
politici van D66, VVD, PvdA en GroenLinks. 

LIBERAL PRINCIPLES COMPARED 
SEPTEMBER 2011 / SUMMER SEMINAR

Van 7 tot 9 september organiseerde stichting IDI  
in samenwerking met de Mr. Hans van Mierlo 
Stichting een Europees summer seminar ‘Liberal 
Principles Compared’ in Doorn. D66 werkt in 
Europees verband regelmatig samen met andere 
partijen. We hebben het gevoel dat sommige par- 
tijen dichter bij ons staan in gedachtegoed dan 
anderen. Dit gevoel wordt tot dusver echter niet 
ondersteund door een fundamentele vergelijking 
van beginsel- of partijprogramma’s. Daarom heb- 
ben we deelnemers van een tiental Europese 
liberale denktanks en wetenschappelijke bureaus 
uitgenodigd om te reflecteren op verschillende 
liberale principes. Door middel van voorbereide 
presentaties en discussies tracht D66 met dit 
summer seminar een beter inzicht te krijgen in de 
verschillende liberale perspectieven van liberale 
organisaties uit alle windstreken in Europa. 
Enkele van de onderwerpen zijn de verhouding 
tussen liberalisme en veiligheid en de verhouding 
tussen liberalisme en solidariteit. 

LIBERALISME IN NOORD-AFRIKA 
MEI 2011 / FRINGE MEETING

Tijdens het partijcongres op 28 mei jl. hebben 
Petra Stienen (schrijfster van het boek ‘Dromen 
van een Arabische lente’), Marietje Schaake 
(Europarlementariër voor D66) en Gerard Steeghs 
(Nederlands Ambassadeur in Libië) de actualiteit 
in Noord-Afrika tijdens een fringe meeting toe- 
gelicht. Petra Stienen schetste en duidde de 
recente ontwikkelingen in de regio, Gerard 
Steeghs vertelde over de rol van de Nederlandse 
diplomatie in Libië en Marietje Schaake gaf aan 
hoe liberalen binnen het verband van Liberal 
International en ELDR de liberalen in de regio 
trachten te ondersteunen. Vanwege grote inte-
resse werd de fringe meeting tweemaal georgani-
seerd. Robert Farla (Internationaal Secretaris) en 
Ivo Thijssen (bestuurslid van IFLRY, de Internati-
onale Federatie van Liberale Jongeren en van de 
Stichting Internationaal Democratisch Initiatief) 
hebben de sessies gemodereerd. 

DOOR MAARTJE JANSEN
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Wat is die Q-box eigenlijk?
De Q-box is eigenlijk niet meer dan een apparaat waarmee je 
mensen, die gezamenlijk in een zogenaamd ‘lokaal energienet-
werk’ (duurzame) energie opwekken, onderling kunt verbinden. 
Het meet de hoeveelheid opgewekte energie en kan binnen het 
eigen netwerk de opgewekte stroom naar die plaatsen leiden 
waar er op dat moment behoefte aan is, bijvoorbeeld omdat 
iemand de was draait. Lokaal stroom opwekken door middel van 
zonnepanelen, windenergie en aardwarmte heeft grote voorde-
len boven de gecentraliseerde opwekking in grote centrales.  
Ten eerste is het efficiënter omdat er bij centraal opgewekte 
energie tot wel 60% verloren kan gaan bij de opwekking en het 
transport. Daarnaast is het veel schoner dan gas- en kolenge-
stookte centrales en zijn mensen zich bewuster van hun 
verbruik doordat ze veel directer betrokken zijn bij de energie-
opwekking. Feitelijk creëer je hiermee lokale energiebedrijfjes 
waarbij Qurrent de technologie en diensten levert die dit 
mogelijk maken.

Wat is je achtergrond?
Ik werkte tot voor een aantal jaren geleden in de reclame en 
marketing. Op een gegeven moment had ik dat werk helemaal 
gezien, ik werd cynisch. Je hebt in dat vak heel veel nieuwe 
trends. Zo komt er vrijwel dagelijks een nieuw boek uit, waarbij 
de klanten van je verlangen dat je het gelezen hebt en dat je er 
zo over mee kunt praten. Maar het blijft meestal oude wijn in 
nieuwe zakken en het voegt te vaak niets toe aan de basis van 
het vak. En ondanks het feit dat ik het vakgebied nog leuk vond, 
besloot ik dat het tijd was om een switch te maken. De docu-
mentaire van Tegenlicht over de waterstofeconomie was voor 
mij een turning point: ik werd er volledig door gegrepen en ik 
realiseerde me dat ik hierin mijn nieuwe passie gevonden had. 
Ik heb me er totaal in ondergedompeld. Zo ben ik bijvoorbeeld 
naar IJsland gegaan om zelf te kijken naar het waterstoftanksta-
tion die in de documentaire getoond werd. Ik wilde er echt alles 
over weten. 

Wat triggerde je zo in het onderwerp? 
In één zin: de enorme relevantie van energie voor onze  
maatschappij en de uitdagingen die hiermee samenhangen.  
Energie is een heel oud product, maar het heeft de afgelopen 
jaren wel een enorme ontwikkeling doorgemaakt. De traditio-
nele energiemaatschappijen hebben last van een bijzonder 
achterhaald marktdenken. De manier waarop ze met klanten 
omgaan, getuigt van een enorme desinteresse. Iets wat je 
trouwens wel vaker ziet bij bedrijven die niet hoeven te  
‘lopen’ voor de klanten. 

De verwachting is dat de markt de komende tijd behoorlijk  
door elkaar geschud zal worden. Dat is al begonnen toen de 
klanten makkelijker konden gaan switchen tussen leveranciers. 
Nu ze langzamerhand echter ook de mogelijkheid krijgen om 
zelf energie op te gaan wekken, verwerven ze pas echt een 
machtspositie. Het is afgezaagd, maar het wordt nu letterlijk 
‘Power to the People’. Energie gaat veranderen van een 
kostenpost binnen je huishouden met weinig onderscheid 
tussen de leveranciers, naar iets waarin je keuzes kunt maken. 
De decentrale, lokale energiemarkt is zich snel aan het ontwik-
kelen, het is het begin van een nieuwe branche. Vergelijk het 
met een bom die ontploft, gevolgd door een kettingreactie. 
Energiebedrijven móeten hier op inspringen – als ze niet het 
goede DNA hebben dan gaan ze het niet redden. 

Om in deze decentrale markt als bedrijf iets te kunnen bete-
kenen, moet je onderscheidend zijn en nadenken over nieuwe 
businessmodellen. Denk daarbij aan het aanbod van Green-
choice waarbij je zonnepanelen kunt laten plaatsen zonder 
hiervoor de investering op te hoeven hoesten. Je betaalt dan 
gedurende 20 jaar voor de opgewekte stroom, waarna de pane- 
len van jou zijn. Vervolgens heb je voor de resterende levenster-
mijn gratis zonnestroom. Qurrent wil een vergelijkbaar product 
op de markt brengen, maar gaat hierin verder door de combina-
tie met de Q-box. Door de inzet van technologie kan het systeem 

De wat? De Q-box!

Het is 29 september 2007, de finale van de eerste Postcode Lottery Green 
Challenge. Er staat veel op het spel voor de deelnemers die elk met hun 
eigen idee om de wereld duurzamer te maken meedingen naar de hoofd-
prijs van 500.000 euro én de aandacht van investeerders. De spanning is 
dan ook te snijden als Sir Richard Branson, de juryvoorzitter, de envelop 
met daarin de uitslag van deze wedstrijd opent. De winnaar? Igor Kluin met 
zijn idee van de Q-box. In deze editie van de Democraat aandacht voor deze 
ondernemer en excelleren in duurzaamheid.

TEKST / FOTOGRAFIE JAN REMMERT FRÖLING

‘ Het gaat niet om de 
grootte van je bedrijf, 
maar om de grootte  
van je ambities’

Igor Kluin



OKTOBER 2011 DE DEMOCRAAT  1110  DE DEMOCRAAT OKTOBER 2011

beter gemonitored worden, zodat op basis van meetgegevens  
het preventief onderhoud en eventuele storingen veel beter 
opgepakt kunnen worden. En daarmee onderscheidt het zich 
weer van de andere aanbieders. We kunnen dus ook de risico’s 
van klanten over gaan nemen, dat is essentieel. En hiervoor is 
excellente technologie nodig, die we vanwege het niet bestaan 
daarvan zelf hebben ontwikkeld. Het is een essentieel funda-
ment onder het bedrijf, waarmee we onafhankelijk van derden 
flexibel op externe ontwikkelingen kunnen inspelen. 

Je bent, naast je werk voor Qurrent, ook nog een van de founding 
fathers en de huidige vice voorzitter van de Groene Zaak. Had je  
het nog niet druk genoeg?
Dat zeker wel, maar waar je voornamelijk tegenaan loopt als  
je nieuwe businessmodellen wilt introduceren, is verouderde 
regelgeving. Regelgeving loopt altijd achter op de realiteit.  
En dat veranderen is, op zijn zachtst gezegd, een interessante 
opgave. Eerst kwam ik daarvoor noodgedwongen alleen in actie, 
maar gelukkig vond ik medestanders. We organiseerden ons in 
een ad hoc lobbygroepje, waarbij na verloop van tijd bleek dat de 
problemen die we signaleerden niet uniek zijn voor de energie-
markt. Ook vanuit andere sectoren kwamen vergelijkbare 
signalen. De concrete problemen waren weliswaar anders,  
maar de systematiek was vergelijkbaar. Dat is het mooie van de 
Groene Zaak, ondernemers met eenzelfde visie, eenzelfde doel, 
strijden vanuit diverse branches voor versnelling van de groene 
economie. In Roger van Boxtel vonden we de eerste voorzitter 
met de noodzakelijke Haagse connecties. Ik vertegenwoordig  
de innovatieve, vaak kleinere, jonge bedrijven. Het gaat niet  
om de grootte van je bedrijf, maar om de grootte van je ambities.  
We bestaan nu een jaar en hebben zo’n 100 leden.

Een mooi voorbeeld van een Maatschappelijk Verantwoord  
Ondernemer?
Ik heb moeite met de term Maatschappelijk Verantwoord 
Ondernemen. Eigenlijk zou het niet meer dan logisch moeten 
zijn dat je als ondernemer in je gehele bedrijfsvoering rekening 
houdt met de maatschappij en het milieu. Ik denk dat MVO 
eigenlijk Minder Verspillend Ondernemen is. Om dat MVO te 
bevorderen zijn er twee tactieken. Of je maakt de koplopers hip 
en je besteedt veel aandacht aan nieuwe initiatieven of je wijst 
aan wat er bij de ‘achterblijvers’ fout is. Ik zit meer op dat laatste 
spoor, juist omdat het zo langzamerhand vanzelfsprekend zou 
moeten zijn om in je doen en laten rekening te houden met je 
omgeving. En dat geldt niet alleen voor bedrijven! Ook indivi-
duen moeten blijvend gewezen worden op de effecten van hun 
keuzes – en die zullen soms pijn doen. 

Hoe zie je dat eigenlijk voor je? Wie gaat dat oppakken?
Het zijn de studenten die mijn grote hoop zijn dat er in de 
toekomst wat gaat veranderen in de mentaliteit en keuzes van 
de mensen. Ik merk duidelijk dat vooral zij ontzettend gepassio-
neerd zijn om een verschil te maken. Je ziet bijvoorbeeld dat er 
onder studenten in met name de technische opleidingen heel 
veel belangstelling bestaat voor afstudeerprojecten op het gebied 
van groene technologie. Want hoe je het ook wendt of keert, 
mensen van mijn generatie en ouder kunnen allemaal weten 
wat de consequenties zijn van de keuzes die ze maken. En 
desondanks kopen ze toch bij voorkeur een grote auto en gaan 
met het vliegtuig op vakantie. Om eerlijk te zijn, ik zat zelf deze 
zomer ook weer in een 747…

In hoeverre is die groene technologie al ver genoeg?
De technologie is eigenlijk niet het issue. Die bestaat al en moet 
hooguit nog uitontwikkeld en in massaproductie gebracht 
worden, zodat je bijvoorbeeld de huidige zware auto’s veel 
lichter en dus zuiniger kunt maken of motoren kunt inbouwen 
die op andere energiebronnen werken. Denk aan de boten die 
in elke jachthaven liggen. Hier is gewicht een belangrijk punt en 
die boten worden al sinds jaar en dag van lichtgewicht kunststof 
gemaakt. De drive om dit ook voor auto’s te doen ontbrak: 
benzine is tot nu toe goedkoop geweest en benzinemotoren kun 
je zo sterk maken als nodig is om de auto’s voort te bewegen, 
hoe zwaar ze ook zijn. Daarnaast zijn de vervuilende effecten 
niet goed zichtbaar zodat vervuiling ook nauwelijks een stimu-
lans is om andere keuzes te maken. Die drive gaat zeker 
ontstaan, maar die zal wel door externe factoren aangejaagd 
moeten worden, denk aan brandstof die duurder wordt. En als 
de consument gestimuleerd wordt om andere, zuinigere auto’s 
te kopen dan zal de industrie daar ook op inspringen. Het is dus 
niet de industrie die conservatief is, maar meer de klanten. Dat 
is overigens ook aangetoond door de belastingstimulans op 
zuinige auto’s. Die heeft extreem goed gewerkt! Het is verba-
zingwekkend en jammer dat deze nu afgeschaft gaat worden. 

Het zal de komende tien jaar dus niet zozeer gaan om de 
technologie, maar vooral om psychologie. De grootste uitdaging 
zal zijn hoe mensen te verleiden tot verantwoorde keuzes. Dit is 
een enorme opgave, de Heilige Graal van de duurzaamheid. De 
bottom line is dat je onderkent dat de keuzes die mensen maken 
het verlengde zijn van de eigen behoeften en mogelijkheden. 
Het gaat om de egoïstische, primaire mens, niet de elitaire 
politiek wenselijke mens. 

Wat maakt volgens jou dat iemand excelleert op het gebied  
van duurzaamheid?
Dat hij of zij durft te breken met patronen, dat hij of zij anders 
durft te zijn dan zijn branche, dan hoe het bedrijf gisteren was. 
Dat hij of zij met de wetenschap van nu durft het roer om te 
gooien en daar niet bang voor is. Eneco en Triodos zijn wat dat 
betreft goede voorbeelden. Als je echt anders durft te zijn, dan 
excelleer je. 

Als ik aan mezelf denk, dan denk ik dat ik een koploper ben 
omdat ik vroeg ben gaan rennen. Niet omdat ik slimmer ben 
dan anderen – iemand die over dit onderwerp doordenkt, zou 
volgens mij dezelfde conclusies kunnen trekken. Vanuit 
ondernemersperspectief ben ik misschien te vroeg gaan lopen 
met een product voor een markt die totaal nog niet bestond. 
Aan de andere kant… we zijn het nu wel aan het doen! 

‘ Als je echt anders  
durft te zijn,  
dan excelleer je’

– advertentie –



OKTOBER 2011 DE DEMOCRAAT  1312  DE DEMOCRAAT OKTOBER 2011

Nederland telt 421 gemeenten en 367 burgemeesters. Hiervan zijn 
er momenteel 24 van D66-huize. Ter vergelijking: het CDA levert 
landelijk 129 burgemeesters en de VVD 95, gevolgd door de PvdA 
met 93. Dit terwijl de politieke kleur van een gemeente allang niet 
meer bepalend is voor die van haar burgemeester en D66 de 
afgelopen jaren forse verkiezingswinsten boekte op alle bestuurlijke 
niveaus. Het kan dus beter met die D66-vertegenwoordiging, vindt 
Gerard Schouw, die zich samen met Magda Berndsen vanuit de 
Tweede Kamer inzet voor de scouting van D66’ers voor burgemees-
tersposten. ‘Er ligt een gouden kans voor D66, we hebben een grote 
inhaalslag te maken!’ 

et meeste recente wapenfeit van D66 in burgemeesters-
land is de benoeming van Jos Heijmans in juni tot bur- 
gemeester van Weert. Volgens Schouw de uitkomst van 

intensief voorwerk van de fractie. Zo ook de verovering van 
VVD-bolwerk Wassenaar door Jan Hoekema, alweer enige jaren 
geleden. ‘We kunnen op deze manier nog veel meer bestuur-
dersposten binnenhalen,’ stelt Schouw, ‘een kwestie van het 
D66-netwerk versterken.’ Waar eerder flink is geïnvesteerd in 
D66-wethouders, is nu de slag om burgemeesters ingezet. 

Lobbyen voor burgemeestersposten is echter geen nieuw feno- 
meen. Midden jaren zeventig kreeg iedere fractie in de Tweede 
Kamer een eigen burgemeesterlobbyist. Ook D66 – ook al lagen 
de kroonjuwelen toen nog volop in de etalage. Maar het zware 
weer waar D66 een tijdlang in verkeerde, leidde ertoe dat de 
inspanningen om D66’ers op topfuncties benoemd te krijgen,  
op een laag pitje stonden. 

KWESTIE VAN ALERT ZIJN
De groeispurt die D66 het afgelopen jaar doormaakte gaf nieuw 
elan. De partij telt momenteel 107 wethouders, 565 raadsleden, 
10 Kamerleden en 5 gedeputeerden. Schouw: ‘Er zijn veel 
interessante vacatures voor bestuurdersfuncties en Commissa-
rissen van de Koningin (CdK’s) geven zelf aan dat zij met het 
oog op een evenwichtige politieke verdeling van de posten graag 
D66’ers zien komen, gewoonweg omdat er daar nu nog weinig 
van zijn.’ Het is hierbij zaak vooruit te kijken. Er staan landelijk 
altijd wel vier vacatures open, het is een kwestie van alert zijn 
om D66’ers een kans te geven ze te vervullen. Dat wil zeggen: 
opletten waar bestuurders weggaan, de aankomende vacatures 
voorzien en daar op inspelen. Zo is de benoeming van de Com- 

missaris van de Koningin van Limburg volgens Schouw een 
gemiste kans – de post ging naar CDA’er Theo Bovens.

SCOUTING
Om talent te ontdekken en dit te benutten op bestuurderspos-
ten is vanuit de Kamer behalve Schouw, ook oud-burgemeester 
Magda Berndsen achter de schermen actief. Dit in samenwer-
king met de D66-talentcommissie, die een keer in de zes weken 
bij elkaar komt en de opvolger is van de scoutingcom-missie die 
zich eerder inzette voor het werven van potentiële Kamerleden 
en wethouders. Nieuwe scoutingdagen, zoals die werden gehou- 
den in Utrecht in 2009, komen er vooralsnog niet. De zoektocht 
naar talent vindt nu op veel meer manieren plaats. Zowel cen- 
traal als vanuit de vereniging zelf, meer verspreid in de tijd en 
naar gelegenheden. Zo zijn er op het congres afgelopen voorjaar 
‘15-minutengesprekken’ geïntroduceerd waar leden konden 
klankborden over hun ambities binnen de partij. Een succes-
volle formule die binnenkort navolging krijgt: tijdens het najaars- 
congres houdt de D66-talentencommissie opnieuw spreekuur. 

THEMABURGEMEESTER
Verliep het traditionele carrièrepad van een burgemeester 
vroeger volgens een logische ervaringsopbouw – van raadslid  
via wethouder in een grote gemeente naar burgemeester – de 
nieuwe burgemeester heeft een veel gevarieerder achtergrond. 
Schouw: ‘Grofweg kun je drie types onderscheiden: de klassieke 
burgemeester (een goed bestuurder), de themaburgemeester 
(Hilversum heeft een burgemeester nodig met kennis van de 
media) en de burgemeester die affiniteit heeft met de post waar-
voor hij solliciteert (geboren en getogen in Schiedam bijvoor-
beeld). D66 investeert in alle drie de profielen.’ Juist de 
themaburgemeester is bijzonder interessant voor kandidaten 
met een achtergrond in het bedrijfsleven. ‘Hiermee kunnen we 
iets toevoegen. Plus: vreemde ogen dwingen.’ 
Het klassieke patroon doorbreken is mede van belang met het 
oog op nieuwe taken van steeds groter wordende gemeenten  
en om in te spelen op de wensen van veeleisende burgers.  
‘Ze willen meer kwaliteit en, terecht, het kan immers altijd 
beter,’ aldus Schouw.

ANDEREN LATEN SCHITTEREN
En wat zoekt D66 dan precies? Schouw somt een aantal 
belangrijke eigenschappen op die volgens hem een goede 
D66-burgemeester kenmerken. ‘Het is een zelfverzekerd 
persoon, die weet waar hij of zij het over heeft, maar anderen 
laat schitteren. Hij moet kunnen verbinden, hij moet luisteren 
in plaats van vertellen. Verder is hij representatief, aardig en 
neemt hij voldoende afstand tot anderen, maar is tegelijkertijd 
toegankelijk en vertrouwenwekkend. En natuurlijk behoren tot 
zijn competenties slagvaardigheid en beslissnelheid. Vakkennis 
en inhoud zijn van secundair belang, D66 vertrouwt hiervoor  
op de trainingen van het Burgemeestergenootschap (BNG). 
Hoewel een beetje juridische inslag wel helpt.’ 

HOE HET WERKT
Berndsen en Schouw beoordelen potentiële kandidaten op ba- 
sis van hun cv. Bestuurlijke ervaring of ervaring in het bedrijfs-
leven zijn doorslaggevend. Vervolgens voeren Jan Hoekema, 
burgemeester van Wassenaar, en Elbert Roest, burgemeester  
in Laren, gesprekken met een aantal geschikte kandidaten.  
Wie een kans maakt gaat door naar een tweede ronde, die 
bestaat uit een gesprek met Berndsen en Schouw.

Het vervolgtraject bestaat uit een drietrap. Om te beginnen komt 
de kandidaat in aanmerking voor vrijkomende posten. Er wordt 
namelijk naar geschikte mensen gezocht, vóór bekend is waar zij 
voorgedragen kunnen worden. Vervolgens wordt de kandidaat 
‘voorgesorteerd’. D66 onderhoudt goed en intensief contact met 
de CdK’s en de kabinetschefs van de provincie en gaat periodiek 
bij ze langs om te polsen wat voor vacatures eraan komen en te 

horen wat hun ervaringen zijn met D66’ers. Dit maakt het 
mogelijk om, als iemand door de eerste of tweede ronde heen is, 
de CdK op te bellen om te vertellen dat de persoon die gesollici-
teerd heeft ‘burgemeesterproef’ is. De partij geeft hiermee de 
kans op een voordracht een extra duwtje, een steuntje in de rug. 
Ten slotte wordt de kandidaat klaargestoomd voor het gesprek 
met CdK – er wordt intensief met hem geoefend. Met als uit- 
komst een voordracht, als alles goed gaat.

POLITIEK BEDRIJF
Voelt het niet wat dubbel, achter gesloten deuren lobbyen voor 
burgemeestersposten, als je de partij bent die ooit streed voor 
democratisering van politieke processen en voor de gekozen 
burgemeester? Past dit wel bij D66? Schouw: ‘Zolang we geen 
gekozen burgemeesters hebben in Nederland, moeten we het 
spel meespelen. D66 blijft uiteindelijk een politiek bedrijf.’ 
Overigens wordt er niet alleen gescout, zelf belangstelling tonen 
kan ook – een cv mailen naar Klaartje Sluijs van het Landelijk 
Bureau, die als recruiter het eerste aanspreekpunt wordt voor 
benoemingen, is voldoende. Ook op de website zal in de toe- 
komst informatie te vinden zijn over hoe geïnteresseerden zich 
kunnen melden en wat de procedure vervolgens is. En zo  
bouwt D66 verder aan een professioneel werving- en selectiesys-
teem. Schouw: ‘We hebben inmiddels een aardig cv-bestand 
opgebouwd, recruteren uit een brede vijver is natuurlijk altijd 
prettig.’ 

D66-burgemeesters

H

GEZOCHT 
EN VEEL!

HOE IS HET FORMEEL GEREGELD? 
HOE WORD IK BURGEMEESTER? 

DOOR ANGÉLIQUE VAN DRUNEN

De burgemeester wordt door de Kroon benoemd (de koningin en de 
ministers). Hij wordt voorgedragen door de Commissaris van de 
Koningin, bij Koninklijk Besluit, op voordracht van de minister van 
Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties (BZK). De Commissaris van 
de Koningin draagt kandidaten voor bij de minister. Dit geschiedt op 
basis van sollicitatiebrieven, gesprekken met sollicitanten en informatie 
die de Commissaris van de Koningin krijgt van de Kamerfracties en 
gemeenteraad. De hele procedure geschiedt achter gesloten deuren.

‘ Het klassieke patroon  
doorbreken is mede  
van belang met het oog 
op nieuwe taken van  
steeds groter wordende  
gemeenten’
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maar weinig voorbeelden van talenten die uit-
blinken zonder daar iets voor te hoeven doen.  
Als het speelveld maar groot genoeg is, zal er al- 
tijd concurrentie zijn van talenten die ook nog 
eens hard hebben gewerkt. Omgekeerd geldt  
ook dat je met hard werken alleen niet snel een 
excellente prestatie neer zult zetten, omdat er 
altijd getalenteerden zijn die door even hard te 
zwoegen verder komen. 

Excellentie is dus ook niet voor iedereen wegge-
legd. Het uitstijgen boven iets of iemand anders 
impliceert ten minste dat er sprake is van een 
zichtbare afwijking – en ook dat maar weinigen 
erin slagen om dat te doen. Er moet vooral een 
contrast zijn met ‘de middelmaat’. Die middelmaat 
is geen puntbegrip. Een zesje is middelmatig, maar 
een 6,5 ook. Een 7 als het moet, en soms een 8. 
Excellentie begint niet op een vaste plek, maar  
in ieder geval daar waar iemand duidelijk afstand 
neemt van de grijze massa: de prestatie van de 
meesten.

EEN SOCIAAL-LIBERAAL BEGRIP
Onder sociaal-liberalen wordt excellentie vaak 
opgerekt: het ‘boven jezelf uitstijgen’, of ‘het beste 
uit jezelf halen’ valt dan binnen bereik. Dan gaat 
het vooral om de wijze waarop individuen hun 
talenten benutten of hun sociale omgeving ont- 
stijgen. Het lijkt verwarrend om het e-woord 
hiervoor te gebruiken, maar onzuiver is het niet. 
Een vmbo-drop-out die zichzelf heeft herwonnen, 
kan een excellentere prestatie neerzetten dan  
een vwo’er die met twee vingers in zijn neus zijn 
diploma haalt. In een eerlijke vergelijking zouden 
de omstandigheden mee moeten tellen, net zoals 
het meisjeselftal van tienjarigen niet in hetzelfde 
klassement staat als de betaalde ploeg van Ajax.

De bijzondere waardering van excellentie onder-
scheidt sociaal-liberalen van andere politieke 
stromingen. Liberalen willen individuen zo min 
mogelijk beperken in hun vrijheid, en daartoe 
behoort ook de vrijheid om te excelleren. Sociaal-

liberalen hanteren een brede definitie van vrijheid. 
Zij vinden dat niet alleen klassieke vrijheden  
– vooral het recht met rust gelaten te worden  
door anderen en de overheid – van waarde zijn. 
Juist ook de vrijheid om jezelf te ontwikkelen en  
te excelleren wordt hoog aangeschreven. Klassiek-
liberalen leggen vooral de nadruk op de economi-
sche kant van excellentie – een markteconomie 
stimuleert relevante excellentie als vanzelf. 
Sociaal-liberalen kijken ook naar vormen van ex- 
cellentie die door de markt niet volledig gewaar-
deerd worden. Culturele of wetenschappelijke 
excellentie zijn daar voorbeelden van. 

Deze focus op excellentie past in een sociaal-libe-
raal samenlevingsbeeld dat kan worden samenge-
vat met de term ‘meritocratie’: een maatschap-
pijordening waarin individuen beloond worden op 
hun merites, op hun verdiensten. Een meritocra-
tie plaatst een goede persoonlijke prestatie in een 
maatschappelijk kader en waardeert de prestatie 
zowel cultureel als economisch positief: de besten 
mogen letterlijk en figuurlijk ‘betaald’ worden voor 
hun bijdrage. Economisch gezien kunnen bijzon-
dere prestaties een disproportioneel goede invloed 
op de welvaart hebben. Als iedere farmaceut 
apotheker was geworden, hadden we dan ooit 
aidsremmers gehad? Sommige sectoren zouden 
niet eens bestaan zonder excellentie. Als de ere- 
divisie van het vaderlandse voetbal bestond uit 
voetballers met het balgevoel van ondergetekende, 
zouden fans van Feyenoord liever gaan breien op 
zondagmiddag. Evenmin is het een genot om naar 
valse zangers (het gros der mensheid) te luisteren. 
Excellente prestaties kunnen ook het gemiddelde 
omhoogtrekken door te inspireren. In de televisie-
strijd om de nieuwe Evita faalden velen halver-
wege, maar ze zijn wel verder gekomen dan wan- 
neer er geen iconische prestaties waren geweest.

SPANNINGSVELD: 
WAAR BLIJFT DE MIDDELMAAT?
De continue druk om te presteren heeft echter 
ook een keerzijde. De socioloog Richard Sennett 
beschrijft een aantal daarvan in zijn boek De 
Cultuur van het Nieuwe Kapitalisme. De voortge-
zette arbeidsdeling, de druk om flexibel te zijn en 
de lat steeds hoger te leggen zorgen ervoor dat 
steeds meer mensen mentaal uitgeput raken en 
soms vervreemden van hun werk. Voor iedereen 
– juist ook voor de goed presterenden! – geldt dat 
voor de verwachte prestaties soms andere geluks-
elementen moeten wijken. Een excellente pianist 
of sporter is vaak iemand die er keihard voor 
getraind heeft, dit ten koste van andere levens-
doelen. Daarnaast zien sociaal-liberalen vaak over 
het hoofd dat excellentie niet kan bestaan zonder 
middelmaat – niet iedereen kan de eerste viool 
spelen in een orkest. Ons laatste verkiezingspro-
gramma voor de Tweede Kamer (2010) consta-
teert dat er veel goede, maar weinig excellente 
studenten zijn. Als dat zo is, dan gaat de vlag uit bij 

D66 wil, of hoopt, dat iedereen het beste uit zichzelf haalt. Sommigen
noemen dat ook wel uitblinken of excelleren. Maar kan iedereen dat wel?  
En zijn we met deze wens niet een partij voor the happy few in plaats van  
voor de gemiddelde Nederlander? In dit artikel aandacht voor wat excelleren 
eigenlijk is en wat de politiek in het algemeen en D66 in het bijzonder er wel 
of niet mee moet. 

DOOR TON MONASSO

‘ Het uitstijgen boven iets of  
iemand anders impliceert  
ten minste dat er sprake is  
van een zichtbare afwijking  
en ook dat maar weinigen  
erin slagen om dat te doen.  
Er moet vooral een contrast  
zijn met de middelmaat’

egrippen als uitblinken en excelleren zijn 
het afgelopen decennium weer salonfähig 
geworden. De egalitaire Nederlandse 

cultuur van voorheen heeft met het kabinet 
Balkenende II een kleine maar merkbare correctie 
ondergaan richting differentiatie, beloning-naar-
werken en waardering voor bijzondere prestaties. 
Een duidelijke belichaming daarvan was Laurens 
Jan Brinkhorst die als minister van Econo-mische 
Zaken de ‘zesjescultuur’ wilde bestrijden en 
Nederlanders opriep ‘hun kop boven het maaiveld 
uit te steken’. De oprichting van het Innovatieplat-
form moest talent een duwtje in de rug geven en 
sindsdien is het aantal ‘talentenklasjes’ in het 
hoger onderwijs hand over hand toegenomen. 
Sociaal-liberalen hebben een prestatieveld met 
meer reliëf altijd aantrekkelijk gevonden. Maar wat 
trekt ons daar precies zo in aan, en welke vraag-
stukken brengt het met zich mee?

EEN RELATIEF BEGRIP
Excelleren duidt in het dagelijks taalgebruik op 
een proces, een activiteit, waarbij mensen of or- 
ganisaties een zo goed mogelijke prestatie neer-
zetten. Maar goed is niet voldoende: het gaat erom 
tot een prestatie te komen die andere of anderen 
overtreft. Een excellente keeper houdt ballen 
tegen die vrijwel iedereen had gemist. En een 
excellente wetenschapper brengt creativiteit mee 
die anderen in de luwte zet. De prestatie wordt 
dus altijd afgezet tegen een omgeving, en daarmee 
is excellentie een relatief begrip. Bedoelen we met 
een excellente leerling de beste van de klas, van de 
school of de volgende Nobelprijswinnaar? Is Fanny 
Blankers Koen minder excellent nu haar sprinttij-
den zijn verbeterd?

Excelleren kan iemand niet zomaar, maar komt 
voort uit zowel talent als hard werken. Er zijn 
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menig egalitair ingestelde partij, maar bij ons wekt 
het ongenoegen. Wie zich afzet tegen die middel-
maat geeft daarmee aan dat excellentie geen vies 
woord is en dat presteren mag. 

Maar waar blijven dan de ‘gewone, middelmatige’ 
Nederlanders in ons mensbeeld? 
Een middelmatige prestatie is voor veel mensen 
het maximaal haalbare, maar daarmee halen zij 
toch vaak het beste uit zichzelf? Door met dedain 
over de middelmaat te spreken, keren we weer 
terug bij Sennett. ‘Mislukkelingen’ krijgen weinig 
genade, en een gemiddelde prestatie zal door 
niemand geroemd worden. Een dergelijke cultu- 
rele omgeving leidt misschien wel tot het tegen-
overgestelde van wat de bedoeling was: als excel- 
lentie niet binnen bereik is, is er ook geen moti- 
vatie meer om beter te worden? 
Sociaal-liberalen moeten zichzelf dus de vraag 
stellen in hoeverre, en wanneer, excellentie 
belangrijker is dan een goede middelmaat.  
Hoe eerlijk is het om excellent talent te belonen, 
terwijl niet iedereen een gelijke kans heeft om dat 
talent te ontwikkelen. En in hoeverre waarderen 
we ook hard werken op zich, zelfs als dat econo-
misch gezien weinig oplevert? Een hoogleraar die 
voor twee dagen per week is aangesteld, verdient 
nog altijd meer dan een ervaren bouwvakker die 
vijf dagen aan de bak moet. Hoe ver moeten we 
ingrijpen in ‘ongelijke beloning’ met instrumenten 
als het minimumloon en het aftoppen van top- 
salarissen? Vinden we dat wenselijk?

EEN ROL VOOR DE OVERHEID? 
Een ander terugkerend politiek vraagstuk is in 
hoeverre de overheid excellentie moet stimuleren. 
Volstaat het om barrières weg te nemen, of is er 
meer nodig? De eerdergenoemde maatschappe-
lijke baten – het inspireren van allen, inclusief de 
middelmaat, culturele en sportieve prestaties en 
wetenschappelijke doorbraken – zouden aanlei-
ding kunnen geven om de maatschappelijke por- 
temonnee te trekken. D66 heeft in de afgelopen 

jaren bijvoorbeeld gestreden tegen het bemoeilijken 
van tweede studies voor studenten. In de discus-
sies over cultuur wilden we ten minste dat ‘top- 
infrastructuur’ zoals het Concertgebouworkest 
werden ontzien.

Vaak wordt het profijtbeginsel als tegenargument 
voor overheidsbemoeienis in stelling gebracht: 
excellente presteerders profiteren zelf vaak ook 
van hun prestatie. De sweet spot van het stimule-
ren van uitzonderlijke prestaties ligt dan ook bij  
die vormen van excellentie die door ‘de markt’  
niet voldoende worden gewaardeerd. De excel-
lente belegger behoeft geen publieke ondersteu-
ning en dat geldt wellicht ook voor de topadvocaat 
in spe die een juridische honours class volgt. Maar 
zouden de excellente leraar, kleinkunstenaar of 
fysicus wel op enige hulp mogen rekenen?

Hoewel? Een oude wijsheid luidt dat excellente 
mensen zichzelf redden in elk systeem, en eerder 
ondanks dan dankzij de invloed van hun omgeving. 
Beschouw er dus lustig op los, maar echte excel- 
lentie is een kracht van mensen, niet van de 
maatschappij of de politiek en al helemaal niet  
van de overheid. 

‘ Sociaal-liberalen moeten 
zichzelf dus de vraag stellen 
in hoeverre, en wanneer,  
excellentie belangrijker is 
dan een goede middelmaat’

TON MONASSO WAS VOORZITTER VAN HET PANEL 
DAT DE ONDERWIJSVISIE VAN DE MR. HANS VAN 
MIERLO STICHTING HEEFT GESCHREVEN

et begon allemaal 65 jaar geleden, in de 
periode dat de dekolonisatie in Afrika nog 
niet eens was begonnen. Verschillende 

Nederlandse ondernemers zagen de enorme 
mogelijkheden van dit continent en besloten om 
een ondernemersnetwerk op te richten, met als 
doel leden te ondersteunen in het ‘zakendoen’  
in Afrika. In 1946 werd het Netherlands-African 
Business Council (NABC) opgericht, het eerste 
netwerk in Nederland met specifieke aandacht 
voor zakendoen in Afrika. Bob van der Bijl, hui- 
dig directeur van het NABC: ‘Het waren in de 
beginjaren vooral grotere Nederlandse bedrijven 
die lid waren van het NABC. Zij hadden namelijk 
de financiële mogelijkheden om onder moeilijke 
omstandigheden zaken te kunnen doen in Afrika. 
Er was toen geen internet, geen televisie en op de 
radio en in de kranten hoorde en las je nauwelijks 
wat over Afrika. Het NABC bood een platform aan 
ondernemers om onderling kennis en ervaring uit 
te wisselen, iets wat uniek was.’ Van der Bijl bena- 
drukt dat het NABC geen ontwikkelingsorganisatie 

was en is. ‘Wij houden ons bezig met het onder-
steunen van Nederlandse ondernemers en het 
versterken van handelsbetrekkingen en inves- 
teringen tussen Afrika en Nederland. In onze visie 
levert ons werk een ‘win-win situatie’ op voor zo- 
wel Nederland als Afrika. Een toename van handel 
en investeringen draagt bij aan een vermindering 
van de armoede in Afrika. Wij ontvangen geen 
structurele subsidies van de Nederlandse over-
heid. De jaarlijkse contributies vormen de kernfi-
nanciering van onze activiteiten.’ Volgens Van der 
Bijl is het succes van het NABC te danken aan het 
unieke karakter van het netwerk. ‘Onze leden zijn 
ondernemers die allemaal wat hebben met Afrika. 
Niet vanuit een missionaire gedachte, wel vanuit 
de gedachte om kansen te zien en te pakken, vaak 
onder moeilijke omstandigheden.’
 
Ondernemen in Afrika is in een aantal opzichten 
anders dan ondernemen in Nederland. Het is in 
Afrika veel belangrijker dan in Nederland om een 
sterk netwerk te hebben om je te business te 

Met één miljard consumenten, een jonge beroepsbevolking en een sterke 
economische groei heeft Afrika Nederlandse ondernemers veel te bieden. 
Maar er zijn ook veel problemen, zoals corruptie, politieke instabiliteit,  
armoede en etnische spanningen. De Democraat sprak met Bob van der 
Bijl, directeur van het ondernemersnetwerk Netherlands-African Business 
Council (NABC) in Den Haag, over uitblinken in Afrika. 

DOOR MARCO RENSMA
FOTOGRAFIE NABC

H
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Meer van dit soort artikelen lezen? Neem dan een abon- 
nement op Idee, het politiekwetenschappelijke tijdschrift 
van de Mr. Hans van Mierlo Stichting. Het verschijnt zes 
maal per jaar onder verantwoordelijkheid van een onaf- 
hankelijke redactie. Idee fungeert als forum voor de 
ontwikkeling van het gedachtegoed van D66 en voor 
kritische gedachtewisseling. Het denken binnen de 

partij wordt in beschouwingen, analyses en opiniërende 
artikelen getoetst aan theoretische kritiek en maatschap- 
pelijke ontwikkelingen. Streven is daarbij om relevante 
ontwikkelingen op de politieke agenda te zetten.

Ga voor meer informatie over Idee en abonnementen 
naar www.mrhansvanmierlostichting.nl/idee

HET NABC
Ondernemen en netwerken in Afrika
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beschermen en om te kunnen achterhalen of po- 
tentiële partners bona fide zijn. Voor veel bedrijven 
is de vraag eigenlijk: ‘Hoe vertaal ik de gunstige 
macrocijfers in concrete business opportunities.’ 
Algemene informatie is algemeen voor handen, 
maar het is zonder netwerk in Afrika heel lastig 
om aan sectorinformatie en goede contacten te 
komen. Nederlandse ondernemers kunnen een 
beroep doen op Nederlandse ambassades, maar 
het is vaak nog doeltreffender om met Nederland-
se collega-ondernemers in gesprek te gaan. NABC 
speelt daar met een groot netwerk in Nederland 
en in Afrika een centrale rol in.

In 2006 trad een nieuw stichtingsbestuur aan met 
Van der Bijl als directeur van het NABC. ‘De sterke 
groei van bijna alle Afrikaanse landen in de afge- 
lopen tien jaar – niet alleen in Zuid-Afrika, maar 
bijvoorbeeld ook in landen als Nigeria, Angola en 
Ethiopië – creëerde nieuwe kansen voor zowel 
grotere als kleinere bedrijven. Deze laatste cate- 
gorie kon ons echter moeilijk vinden. Als NABC 
zijn we daarom sindsdien nog nadrukkelijker gaan 
communiceren richting het Nederlandse MKB  
om de enorme mogelijkheden van het Afrikaanse 
continent te laten zien. Met de boodschap dat er 
meer is dan de Europese en Aziatische markten.’ 
Om bedrijven kennis te laten maken met de 
Afrikaanse markt organiseert het NABC elk jaar 
zes handelsmissies. Gemiddeld gaan per missie 
tussen de vijftien en twintig bedrijven mee. Van 
der Bijl betitelt elke missie als uniek met een 
steeds wisselende samenstelling van de handels-
delegatie. ‘In 2010 zijn wij bijvoorbeeld naar 
Nigeria en Angola geweest met een delegatie uit de 
agrarische sector, naar Algerije met bedrijven uit 
de watersector en in het najaar van 2011 naar het 
nieuwe onafhankelijke Zuid-Soedan voor bedrijven 
uit de bouw- en energiesector. Ook ontvangen we 
zeer regelmatig delegaties uit Afrika in Nederland.’ 
Naast het organiseren van handelsmissies orga- 
niseert het NABC samen met gelijkgestemde 
organisaties in Europa en Afrika regelmatig inter- 
nationale netwerkbijeenkomsten die gericht zijn 

op het onderling in contact brengen van bedrijven 
uit de verschillende landen. ‘Wij vinden het vooral 
belangrijk dat ondernemers met ondernemers 
praten – voor een bedrijf is dat een van de beste 
manieren om erachter te komen hoe een en  
ander werkt in het buitenland.’ 

In zijn beleidsbrief van eind november 2010 aan 
de Tweede Kamer heeft staatssecretaris voor 
Ontwikkelingssamenwerking Ben Knapen (CDA) 
de beleidsuitgangspunten voor de komende kabi- 
netsperiode geformuleerd. Centraal in de brief 
staat de bezuiniging van één miljard euro op ont- 
wikkelingssamenwerking. Het aantal landen waar 
Nederland bilaterale ontwikkelingshulp aan geeft, 
wordt teruggebracht van 33 naar 15 – waarvan  
10 landen in Afrika. Bovendien wordt de focus 
meer gelegd op het ondersteunen van het Neder-
landse bedrijfsleven en minder op steun aan 
ontwikkelingsorganisaties. Verder zet het kabinet 
in op het bevorderen van ondernemerschap in  
een aantal sectoren waaronder voedselzekerheid, 
water, en veiligheid.
 
De bezuinigingen van het kabinet hebben ook ge- 
volgen voor het aantal Nederlandse ambassades. 
Zeven ambassades worden geheel gesloten, waar- 
onder die in Kameroen, Zambia, Burkina Faso,  
en Eritrea. Bij sommige ambassades wordt het 
dienstenaanbod flink teruggeschroefd. Zo wordt de 
ambassade in Tanzania teruggebracht tot slechts 
een economische post voor beperkte ondersteu-
ning aan Nederlandse bedrijven. Van der Bijl:  
‘Als NABC zijn wij positief over de focus die het 
kabinet aanbrengt in haar beleid op het gebied van 
ontwikkelingssamenwerking. De focus ligt nu veel 
meer op de productieve sectoren en daarmee op 
de private sector. Landen moeten vooral zelf de 
mogelijkheid krijgen om zich te ontwikkelen waar- 
bij lokale en buitenlandse bedrijven de ruimte 
krijgen om zaken te doen.’ Volgens Van der Bijl 
leidt het stimuleren van ondernemerschap in 
Afrika tegelijkertijd tot het bestrijden van armoede. 
‘Meer bedrijvigheid betekent niet alleen nieuwe 
werkgelegenheid maar ook de nodige ontwikkeling 
van kennis en ondernemersvaardigheden voor de 
vaak jonge beroepsbevolking.’

Ook de keuze van de staatssecretaris om minder 
bilaterale begrotingssteun te verlenen en meer 
aandacht te schenken aan economische diploma-
tie valt bij Van der Bijl in goede aarde. ‘Het budget 
voor ontwikkelingssamenwerking gaat weliswaar 
omlaag van 0,8% naar 0,7% van het BNP, maar 
daar komen ook de helft minder landen voor in 
aanmerking. Mijn vraag is dan: waar gaat dit geld 
naar toe? Ik vind het belangrijk dat kritisch wordt 
gekeken naar wat een land daadwerkelijk nodig 
heeft in plaats van elk jaar geld te geven op basis 
van de beschikbare middelen. Veel meer vraagge-
richt werken dus. Van de kant van het bedrijfsle-
ven wordt vooral gevraagd om goed opgeleide 

mensen en een goede infrastructuur.’ Van der Bijl 
ziet door de bezuinigingen op het aantal diploma-
tieke posten in Afrika ook kansen voor het NABC. 
‘Momenteel zijn wij in gesprek met het ministerie 
van Buitenlandse Zaken om eventueel werkzaam-
heden van ambassades voor Nederlandse onderne-
mers in Afrika over te nemen. Dit betekent dat het 
NABC in een aantal landen het eerste aanspreek-
punt wordt voor bedrijven die zakendoen in Afrika, 
maar ook voor Afrikaanse bedrijven die zaken 
willen gaan doen in Nederland.’ Landen die vol- 
gens het NABC in aanmerking komen voor het 
eventueel openen van een vaste handelspost zijn 
Nigeria, Kenia, Kameroen en Zambia.

Bob van der Bijl is van huis uit een positief mens. 
Ondanks de vele vaak negatieve berichten en 
vooroordelen over Afrika ziet hij veel kansen voor 
‘zijn’ NABC in de komende jaren. Uitbreiding van 
het huidige dienstenaanbod en een meer inten-
sieve externe communicatie moet het aantal leden 
laten groeien van 300 naar 500. Ook China ziet hij 
niet als een bedreiging, maar juist als een kans 
voor het Nederlandse bedrijfsleven. ‘De opkomst 
van China betekent dat Europa op allerlei terrei-
nen veel meer gedwongen wordt om samen te 
werken. Contacten tussen het NABC en haar 
Europese zusterorganisaties om gezamenlijk pro- 
jecten op te pakken en uit te voeren gaat bijvoor-
beeld veel gemakkelijker dan tien jaar geleden. 
Ook de grootschalige investeringen van China in 
de Afrikaanse infrastructuur zijn in veel gevallen 
een voordeel. Dit maakt het voor veel Nederlandse 
bedrijven eenvoudiger en goedkoper om goederen 
van A naar B te vervoeren. Waar China zich richt 
op de basisinfrastructuur, kunnen Nederlandse 
bedrijven nog steeds een rol spelen in meer 
specialistische infrastructuur, zoals havenontwik-
keling en het opzetten van logistieke systemen.’
 

Voor Van der Bijl betekent uitblinken als onderne-
mer in Afrika dan ook het zien van kansen en deze 
pakken met inachtneming van de unieke Afrikaan-
se cultuur en historie, maar ook met het besef dat 
er uiteindelijk veel meer overeenkomsten dan ver- 
schillen zijn. Van der Bijl: ‘Een bekend Afrikaans 
gezegde luidt: Rain does not fall on one roof alone. 
Voor Afrikanen zijn sociale netwerken essentieel 
als sleutel tot succes. Dat geldt des te meer voor 
Nederlanders in Afrika.’ 

‘ De sterke groei van 
bijna alle Afrikaanse 
landen in de afgelo-
pen tien jaar creëerde 
nieuwe kansen voor 
zowel grotere als  
kleinere bedrijven’

‘ Voor Afrikanen zijn 
sociale netwerken  
essentieel als sleutel 
tot succes’
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Tijdens het voorjaarscongres van D66 op 17 april 2010 deed Alexander 
Rinnooy Kan, voorzitter van de Sociaal Economische Raad, de toehoorders 
een bijzonder aanbod. Men kon intekenen op een heel speciaal beleggings-
product, een hoogrenderende belegging in een grondstof. Rinnooy Kan  
beloofde dat deze grondstof de enige is waarbij de voorraad stijgt door toe- 
nemend gebruik en die zich verdicht door verdunning. Het product? Kennis. 

DOOR JAN REMMERT FRÖLING

Het pleidooi van Rinnooy Kan was ondubbelzinnig: als land 
investeren in kennis is een van de meest effectieve manieren 
om geld te besteden. Een hoger kennisniveau van de bevolking 
levert de nationale economie op den duur miljarden op en kan 
op die manier een significante welvaartsverhoging voor toekom-
stige generaties teweeg brengen. Tijdens zijn toespraak stelde 
Rinnooy Kan tevens dat het Nederlandse onderwijs op twee 
kerntaken nog ernstig tekort schiet: het geven van kansen aan 
alle leerlingen onafhankelijk van hun herkomst en sociaalecono-
mische achtergrond en het volledig tot ontplooiing laten komen 
van de verscheidenheid aan talenten van ieder individu. In het 
licht van het najaarscongres met het thema ‘Het beste uit jezelf 
en anderen halen’ kijken we in deze Democraat naar het tweede 
punt dat Rinnooy Kan aanhaalt. Wat doen universiteiten 
eigenlijk aan de ontwikkeling van toptalent? Een interessant 
voorbeeld treffen we in het Utrecht Law College (ULC),  
een honoursprogramma aan de Universiteit Utrecht. 

De Nederlandse universiteiten hebben een aantal jaren geleden 
de handschoen opgepakt en zogenaamde honoursprogramma’s 
in het leven geroepen. Dit zijn aanvullende studieprogramma’s 
voor gemotiveerde en talentvolle bachelorstudenten die colleges 
van topdocenten en interdisciplinaire deelprogramma’s volgen. 
In de regel duren deze programma’s twee jaar gedurende het 

tweede en derde jaar van de bacheloropleiding. Er geldt een 
strenge selectie: wie in aanmerking wil komen voor deelname 
moet het eerste bachelorjaar zonder studievertraging afronden 
en daarbij een hoog gemiddeld cijfergemiddelde hebben (een 
7.5 of hoger). In grote lijnen gelden deze principes ook bij het 
Utrecht Law College, vertelt Adriaan Dorresteijn, voorzitter  
van het bestuur van het ULC. Aan het ULC worden per jaar  
75 studenten geselecteerd. Naast hun reguliere bachelorvak-
ken volgen zij een extra programma. 

Het ULC is vijf jaar geleden in het leven geroepen om de 
‘betere’ studenten te bedienen. Al 20 jaar werd geïnvesteerd in 
de minder ambitieuze rechtenstudenten die niet goed studeer-
den en die niet de goede studiekeuze gemaakt hadden. Het 

bleek dat deze investeringen niet leidden tot zichtbare verbete-
ringen. Het aantal studenten dat hun diploma niet haalde, bleef 
even groot en de gemiddelde studieduur, die toch al te lang was, 
werd er niet korter door. Geleidelijk aan brak het besef door dat 
al die extra energie verloren ging voor de studenten die een 
extra uitdaging nodig hadden en die daardoor niet aan hun 
trekken kwamen. In feite paste dit ook wel in de tijd. Dorreste-
ijn: ‘In de Anglo-Amerikaanse cultuur was het al gebruikelijk 
selectie (aan de poort) toe te passen en was er al veel meer 
sprake van competitie tussen de studenten onderling. In 
Nederland werd dit ook al bediscussieerd, maar de politiek 
achtte dit niet wenselijk uit het oogpunt van kansen voor 
iedereen. Toen het Law College begin 2005 aangekondigd werd, 
werden er zelfs Kamervragen gesteld omdat dit volgend de 
indieners indruiste tegen het idee van gelijke kansen voor 
iedereen.’ De vraag is waar dan de weerstand zit ten aanzien 
van de extra selectie, want de opleiding aan de universiteit is 
hoe dan ook al voorbehouden aan diegenen die hun VWO of 
HBO diploma op zak hebben. ‘Een belangrijk idee is dat gelijke 
kansen betekent dat je aan iedereen hetzelfde onderwijs moet 
geven. Het ULC werkt meer vanuit het inzicht dat je niet zozeer 
gelijk onderwijs aan iedereen geeft, maar meer dat je onderwijs 
op maat geeft. En het ULC is opgericht om met name de 
topgroep optimaal te kunnen bedienen’, aldus Dorresteijn. 

Het idee van honoursopleidingen was niet nieuw voor de Uni- 
versiteit Utrecht. Vergelijkbare studietrajecten werden al aange- 
boden aan studenten die extra uitdaging nodig hadden. Uniek 
aan het Utrecht Law College is echter dat daar vanaf het begin 
van de opleiding mee begonnen wordt. ‘Wij noemen dit selectie 
in de poort, want je kunt alleen maar met het ULC beginnen als 
je als student bij de reguliere opleiding rechtsgeleerdheid toege- 
laten bent’, aldus Dorresteijn. ‘Dus degene die wel solliciteert, 
maar niet toegelaten wordt, kan wel de gewone opleiding volgen. 
En ook aan het eind van het eerste semester zit nog een 
moment dat spijtoptanten toegelaten kunnen worden.’ 

De selectie binnen het ULC vindt plaats op grond van criteria 
zoals ambitie, de motivatie om te studeren (en dan met name 
rechten), een bredere belangstelling dan alleen het vakgebied, 
de eerder op school behaalde cijfers en de vraag of de student in 
kwestie al eerder heeft laten zien dat hij verantwoordelijkheden 
wil nemen, bijvoorbeeld in een bestuursfunctie. Vervolgens ver- 
wacht het ULC van de student dat hij of zij zelf verantwoorde-
lijkheid neemt voor de opleiding. De student moet initiatieven 
ontplooien, alleen of in de groep, bijvoorbeeld via de Studiever-
eniging Sirius. Dorresteijn: ‘We verwachten een actieve houding 
in de studie. Adeldom verplicht, je hebt die talenten en ambitie 
en die moet je dan dus ook laten zien. De bal ligt echt bij de stu- 

Het beste uit jezelf  
en anderen halen 
… op het Utrecht Law College

Adriaan 
Dorresteijn

FO
TO

G
R

A
FI

E
/J

A
N

 R
EM

M
ER

T 
FR

Ö
LI

N
G

‘ Het ULC is opgericht  
om met name de  
topgroep optimaal te  
kunnen bedienen’



22  DE DEMOCRAAT OKTOBER 2011

DEADLINES
VANAF 29 SEPTEMBER  
publicatie congresagenda, congresvoorstellen en  
vacaturemelding besturen en commissies
DINSDAG 18 OKTOBER / 10.00 UUR  
sluiting indiening moties en amendementen
DONDERDAG 20 OKTOBER / 10.00 UUR  
sluiting kandidaatstelling besturen en commissies,  
m.u.v. partijvoorzitter
VRIJDAG 28 OKTOBER / 10.00 UUR  
sluiting indiening actuele politieke moties

VACATUREMELDING
In de diverse besturen en commissies zijn vacatures, waar- 
voor u zich kunt kandideren. Vacant zijn in het Landelijk 
Bestuur het bestuurslid met de portefeuille kennis en kunde 
(herkiesbaar), voorzitter van de Landelijke Verkiezingscom-
missie, lid van de Financiële Commissie (1 vacature) en vier 
leden voor het Geschillencollege. Kijk voor de profielen op 
het volledige overzicht op de congrespagina op www.d66.nl.

AANMELDING VOOR CONGRES
Via de congrespagina op www.d66.nl is vooraanmelding 
voor het congres mogelijk. Vooraanmelden kan tot en met  
2 november a.s. Ook zonder vooraanmelding bent u van 
harte welkom.

CONGRESLOCATIE & OVERNACHTING
WORLD FORUM 
CHURCHILLPLEIN 10 / 2517 JW DEN HAAG

Voor een uitgebreide routebeschrijving kunt u terecht op: 
www.worldforum.nl

Het World Forum is goed bereikbaar en beschikt over eigen 
parkeercapaciteit. Uitrijkaarten zijn verkrijgbaar via de 
automaten in de centrale entree en bij de ingang van de 
parkeergarage (betaling per uur), of via de receptie (dag-
kaart en uitrijkaarten voor culturele evenementen).
Er zijn diverse hotels in de omgeving, waaronder het Novotel 
World Forum, Bel Air Hotel en het Crowne Plaza Hotel. 

Op www.d66.nl/congres treft u meer congres infomatie.

AANKONDIGING D66-CONGRES

CONGRES
C94
5 NOVEMBER
DEN HAAG

Op zaterdag 5 november 2010 vindt in het World Forum 
te Den Haag het najaarscongres (C94) plaats. Het congres 
zal in het teken staan van ‘Het beste uit jezelf en anderen 
halen’. Gastspreker is publicist Bas Heijne. U kunt deelne-
men aan verschillende fringe meetings en uiteraard spreekt 
Alexander Pechtold het congres toe. Tevens ligt er een reso- 
lutie over integratie voor. Zoals vanouds biedt het congres 
ruimte voor debat, besluitvorming en contacten. Voor le- 
den die voor het eerst op een congres zijn wordt om 9.30 
uur een speciale introductiebijeenkomst georganiseerd.
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denten.’ Tevens wordt van de studenten verwacht dat ze ook de 
reguliere vakken van de bacheloropleiding zo goed mogelijk doen. 

Het beeld van de gemotiveerde studenten die bereid zijn om voor 
hun studie te gaan wordt bevestigd door Julius Cramwinckel. 
Hij is derdejaarsstudent aan het ULC en vertelt: ‘Deze oplei-
ding is duidelijk anders dan de reguliere opleiding. Het is veel 
kleinschaliger, je opereert in werkgroepen met min of meer 
gelijkgestemden. Je kunt en mag ervan uitgaan dat de ULC-
student zich terdege verdiept in de stof en met een degelijke 
voorbereiding in college verschijnt. Een heel verschil met een 
gewone werkgroep, waar je door de magere voorbereiding van 
veel studenten kostbare tijd verliest. En juist die tijd kun je  
goed gebruiken om dieper op de stof in te gaan en meer te 
behandelen, bijvoorbeeld in de vorm van praktijkvoorbeelden  
en ervaringen van docenten of gastsprekers. Rechten is een 
taaie studie, maar boeken lezen en leren kan iedereen. Wat 
studeren aan het ULC een extra geeft, is dat het meer op de 
praktijk afgestemd is. Zo krijgt elke eerstejaars te maken met  
de oefenrechtbank. Iedere student krijgt een rol toebedeeld: 
rechter, advocaat of Officier van Justitie. Vervolgens krijgen  
alle studenten een echt (geanonimiseerd) dossier van de 
rechtbank Utrecht. Je pluist dat dossier uit, verdiept je in de 

thema’s en je schrijft je uitspraak, pleidooi of eis. Met dat 
document treffen de partijen elkaar in een ‘echte’ rechtbank-
situatie. Het mag duidelijk zijn dat zo’n ervaring je direct best 
wel in het diepe gooit en met de beroepspraktijk in contact 
brengt. Zoiets is ondenkbaar in de reguliere bacheloropleiding.’

Onderwijs vanuit het Utrecht Law College is zeker duurder dan 
het reguliere onderwijs: de kosten van de extra begeleiding door 
de ULC docenten komen op de reguliere begeleiding. Dit wordt 
weliswaar ten dele gecompenseerd doordat de studenten sneller 
afstuderen, maar onder de streep vallen de kosten hoger uit. In 
de beginfase kon een deel van die extra kosten gedekt worden 
met behulp van een aantal subsidies vanuit OCW: het ULC 
paste binnen de experimenten die het ministerie wilde uitvoe-
ren op het gebied van differentiatie in het onderwijs. Dorreste-
ijn: ‘Gelukkig is het is zo dat de faculteit, en dan specifiek het 
departement Rechtsgeleerdheid daarbinnen, er intussen van 
overtuigd is geraakt dat de extra investeringen de moeite waard 
zijn. Het ULC is niet alleen goed voor de beeldvorming rond de 
Universiteit Utrecht, maar het geeft ook een positieve impuls 
aan de reguliere opleidingen. Docenten krijgen spirit en inspi- 
ratie om ook bij de reguliere opleidingen zaken anders te gaan 
doen, de mentaliteit over de hele linie is verbeterd. De ULC 
studenten hebben de docenten daarnaast ook geprikkeld om  
in de masterfase voor alle studenten extra’s te leveren. Zo is 
bijvoorbeeld een excellent mastertracé opgezet.’ 

Wezenlijk in de discussie rondom de kosten van het ULC is dat 
de studenten niet meer collegegeld betalen dan in het reguliere 
onderwijs. Julius Cramwinckel: ‘Het maakt dat deze opleiding 
geen elitair gebeuren is, al was het maar omdat het collegegeld 
voor iedereen even hoog is. Het enige obstakel is de selectie aan 
de poort – en die is voor iedereen gelijk.’

Reden om tot slot Alexander Rinnooy Kan nog één keer – maar 
mét een knipoog – aan het woord te laten. ‘Wie denkt dat kennis 
duur is, weet niet wat domheid kost.’ 

‘ Deze opleiding is duidelijk 
anders dan de reguliere  
opleiding. Het is veel  
kleinschaliger, je opereert 
in werkgroepen met min  
of meer gelijkgestemden’

Na de start van het ULC  
in 2005, krijgen eind 
september 2008 de  
eerste studenten hun 
bachelordiploma rechten  
en ULC-getuigschrift
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Weinig goede woorden heeft Alexander Pechtold over voor het optreden  
van minister Uri Rosenthal in de zaak-Bahrami. En Gerd Leers, ooit een 
kompaan tegen Wilders en nu de man die bezig is van massa-immigratie 
massahysterie te maken, noemt hij de grootste tegenvaller van dit kabinet. 
‘Ik maak mij ongelofelijk veel zorgen dat extreme denk-beelden steeds  
meer tot de mainstream gaan behoren.’

DOOR GERARD VAN WESTERLOO

DIT ARTIKEL VERSCHEEN EERDER IN WORDT VERVOLGD 
NUMMER 3, MAART 2011

et verslag van ons gesprek komt in Wordt Vervolgd, 
dus ligt het voor de hand dat het zwaartepunt ligt op 
mensenrechten.Veel te klagen hebben we niet. Juist 
deze week werden we op onze wenken bediend door 
minister Uri Rosenthal (Buitenlandse Zaken, VVD) 

die uitermate zwak opereerde rond de executie van de Iraans-
Nederlandse Zahra Bahrami.

Alexander Pechtold (45) deelt die mening, al is hij de eerste  
om er ook een kanttekening bij te plaatsen. Volgens hem heeft 
de minister meer ‘onwennig’ geopereerd. Voor iemand als 
Rosenthal die vrij stevige opvattingen heeft over het Midden-
Oosten en over de rol van Israël, valt het niet mee om zich tot 
wat hijzelf noemt de ‘stille diplomatie’ te beperken. Die past, 
denkt Pechtold, over het algemeen juist wel in de Nederlandse 
traditie, zij het dat de publiek uitgesproken verontwaardiging er 
ook bij hoort. ‘Vaak levert stille diplomatie achter de schermen 
veel goeds op. Maar in het geval Rosenthal zie je dat hij er als 
persoon erg veel moeite mee heeft.’ Volgens Pechtold werd het 
daardoor too much en too late. ‘Rosenthal was hard op de 
erkeerde momenten. Bahrami kreeg een advocaat toegewezen 
nadat de doodstraf al was uitgesproken. En hij werd pas boos 
toen het lijk niet ter beschikking gesteld werd.’

Had hij in rede meer kunnen doen?
‘Ja. Er zit een inconsequentie in zijn redenering. Hij zei, luister, 
het is een barbaars regime en ze zijn onbetrouwbaar. Aan de 
andere kant, zei hij, vertrouwde ik op het tijdspad dat de 

ambassadeur mij gaf. Volgens Pechtold is het van tweeën een. 
Of je vertrouwt ze. Of je vertrouwt ze niet. 
‘Je moet je aan je eigen tijdpad houden. De zaak is geëscaleerd 
doordat hij te laat met die advocaten kwam en heel laat met zijn 
reactie. Er zat drie en een halve week tussen de terdoodveroor-
deling en de voltrekking van de straf. De ervaring leert dat de 
Iraanse autoriteiten ieder moment kunnen overgaan tot 
executie. Dus dan vind ik drie en een halve week rijkelijk laat 
om te gaan opschalen.’ 

In een lang gesprek met de Volkskrant vertelde Uri Rosenthal 
dat bij hem de mensenrechten pas op de derde plaats komen. 
Volgens hem zijn veiligheid en economie de eerste twee pijlers. 
Pas dan komen de mensenrechten. Pechtold: ‘Ik vind dat een 
koerswijziging die onnodig afstand neemt van zijn voorganger 
Verhagen.’

Rosenthal zei er niet bij hoe Nederland, als gidsland van de tolerantie 
en met Den Haag als hoofdstad van het Internationale Recht, aan dat 
recht vorm kan geven. Hij zei wel: ‘Ik handel niet uit moralisme. Ik 
handel uit realisme.’ 
‘Dat is inderdaad een totaal andere benadering dan de vroegere 
van Verhagen.’ En weer voegt hij er meteen iets aan toe: ‘Verha- 
gen was al niet een softie.’
Pechtold vindt de tegenstelling tussen realisme en idealisme ook 
onnodig kwetsend voor mensen die wel vanuit een ideaal hande-
len. Hij vindt het zwak als een minister zo’n tegenstelling nodig 
heeft om de eigen positie te bepalen.

H

Ik zeg: ‘Ooit was deze minister crisisonderzoeker. 
Nu moet hij crises voorkomen.’
Pechtold herhaalt het: ‘Nee, ik was niet zo verrast. 
Temeer ook omdat hij zich heeft laten plaatsen, 
overigens samen met Leers (Immigratie en Asiel, 
CDA), in het heetste punt van dit regeer- en ge- 
doogakkoord. Beiden zijn volledig vogelvrij, Leers 
eigenlijk nog meer. Ik heb de afgelopen weken een 
beetje prikkelend gezegd: het regeerakkoord kent 
buitenlands beleid voor Vlaanderen en voor Israël. 
Verder bestaat de wereld niet.’

Er is de laatste tijd een discussie ontbrand over  
het Europese Hof voor de Rechten van de Mens. 
De Nederlandse rechter Myer heeft zich daarover 
uitgesproken. Hoe staat Alexander Pechtold in  
die discussie? De D66-leider schudt het hoofd 
bedenkelijk. Hem bekruipt allengs de idee dat 
zaken die tot voor kort universeel waren of univer- 
seel gewenst werden er steeds minder toe doen. 
Pechtold zou op dit moment zelfs de stelling niet 
meer aandurven dat de komende 25 jaar de dood- 
straf niet ter sprake wordt gebracht in Nederland. 
Hij denkt dat onze democratie wendbaar en flexi- 
bel en weerbaar genoeg is om het te weerstaan, 
maar hij sluit niet uit dat economische neergang 
en de roep om sterke figuren totdit soort discussies 
kan leiden. Pechtold vindt het op zichzelf al een 
veeg teken dat de steun voor een verschijnsel als 
de tbs in de laatste jaren afneemt. Volgens hem 
heerst ook daar de populistische gedachte van: 
tbs-klinieken zijn net hotels.

Alexander Pechtold hecht eraan om zich vierkant 
af te zetten tegen wat hij ‘de grootste tegenvaller 
van dit kabinet’ noemt: de figuur van minister 
Gerd Leers (Immigratie en Asiel, CDA). In de  
tijd dat hijzelf nog minister was voor grote steden-
problematiek hebben hij en Leers veel over het 
drugsbeleid gesproken. Onderling hebben ze vaak 
hun alertheid over de opkomst van Wilders geuit. 
Leers schreef er zelfs een pamflet over, een harde 
aanklacht tegen Wilders. En nu?
Pechtold: ‘Wij waren het volkomen met elkaar 
eens. Hij nam stelling tegen de hoofdstroom van 
het CDA die een andere koers wilde.’ Een paar 
weken voor de vorming van dit kabinet hoorde hij 
dat Leers voor het kabinet gevraagd was. Meteen 
sms’te hij Leers. Die antwoordde: ‘Dat is nog niet 
aan de orde.’ Toen heeft hij hem een tweede 
sms’je gestuurd. ‘Beste Gerd, ik zeg het je liever 
nu dan als het zover is. Maar het zou de grootste 
persoonlijke teleurstelling voor mij zijn als jij dit 
zou doen.’ Pechtold neemt het hem enorm kwalijk 
dat hij meegaat met ‘de massahysterie die rond  
de immigratie keer op keer de kop opsteekt.’

‘ Het huidige buitenlands 
beleid beperkt zich  
tot Israël en Vlaanderen’



OKTOBER 2011 DE DEMOCRAAT  2726  DE DEMOCRAAT OKTOBER 2011

Hij gaat mee in de massamisleiding die het daad- 
werkelijk is. Het elementaire van D66, vindt 
Pechtold, is dat zij mensen niet als groep zien. 
‘Wie dat wel doet stigmatiseert en maakt simplis-
tische verwijten van de bovenste plank.’ 

Ik breng het gesprek op het ontbreken in Neder-
land van een authentieke burgerrechtenbeweging 
zoals Amerika die wel kent. Pechtold: ‘Dat vind ik 
een duidelijk nadeel van onze maatschappij.’ Hij 
vindt dat er een uit de grassroots zelf voortkomen-
de beweging moet zijn die naast de controles van 
andere pijlers zoals rechtsgang en democratie,  
een constante alertheid met zich meebrengt op 
het testen van die democratie. ‘Hebben wij in 
Nederland niet.’

Heeft het gebrek aan een burgerrechtenbeweging  
voor de democratie schadelijke gevolgen? 
‘Sterker nog, wij zijn een van de weinige landen 
die nog steeds niet thuis geeft als het gaat om een 
mensenrechteninstituut.’ 

In CIA-gevangenissen wordt met legalistische  
trucs het martelen omzeild 
‘Ja. Het waterboarden is natuurlijk gewoon een 
legalistische manier van martelen. Het komt 
natuurlijk ook omdat de oude prisoners of war en 
het oude oorlogsrecht niet meer passen bij deze 
tijd, eenvoudig omdat we geen oorlogen meer 
hebben op de overzichtelijke manier van de  
eerste helft van de vorige eeuw.’

Elsevier schreef ooit: waar Wilders gaat, daar gaat 
Pechtold. Wanneer schudt u Wilders van u af?
‘Nee. Dat doe ik niet. Ik maak mij ongelofelijk veel 
zorgen dat extreme denkbeelden steeds meer tot 
de mainstream gaan behoren. Ik voelde dat zelf al 
erg, maar ik kreeg verleden jaar die impuls nog 
eens toen de leider van de Radikale Venstre, onze 
zusterpartij in Denemarken, letterlijk zei: “Be-
noem het, zolang het extreem is! Want jullie gaan 
het net als wij anders meemaken dat zaken die je 
niet voor mogelijk houdt door het midden omarmd 
worden!” Ze vertelde erbij dat nu al kinderen van 
allochtone ouders die langer dan drie maanden 
buiten Denemarken vertoeven, hun paspoort 
kwijtraken. Dat komt niet voort uit de extreme 

partijen. Dat nemen middenpartijen over!  
Met gemak!’
Het gevoel van willen benoemen kwam voor de 
eerste keer bij Pechtold op toen Wilders de islam 
met een tsunami vergeleek. Dat was een impul-
sieve reactie van hem. ‘Ik ben daar in een Radio 
1-debat vrij stevig op ingegaan zonder er al te veel 
over na te denken. Maar ik heb die verontwaardi-
ging de afgelopen jaren ook bij mezelf niet geremd 
omdat ik merkte dat die murwheid gevaarlijk is. 
Mag ik alsjeblieft blijven benoemen wat ik extreem 
vond en vind? En dat de tijdgeest daar niet hele-
maal naar is, jammer.’

Denkt u dat CDA en VVD Wilders als premier  
zullen uitsluiten?
‘Mijn afkeer van die ideeën was tot voor kort  
net zo groot als bij de christendemocraten en  
de liberalen. Ik merk dat men nu omwille van  
een kabinet en omwille van een regeerakkoord 
waarvan ik nog steeds het belang niet inzie, een 
hoop geofferd heeft en misschien nog wel meer  
op de tocht zet. Ik heb bij de begroting van 
Buitenlandse Zaken minister Rosenthal verweten 
iets op het spel te zetten dat niet van hem is en 
niet van deze regering. Onze reputatie. En dus 
vind ik het meewaaien pijnlijker dan de bood-
schap van al degenen die het hier zelf op hun  
altijd overzichtelijke manier brengen.’
‘Ik ben nergens meer verbaasd over. Ik heb er een 
keer grappend over gezegd: dan vraag ik politiek 
asiel aan. Dat werd door De Telegraaf als serieus 
overgenomen. Ik krijg tot de dag van vandaag op 
mijn twitter en mijn mail vragen waarom ik nog 
niet weg ben. Dan zeg ik: zodra hij premier wordt. 
Ik heb getwijfeld over België maar nee, dat taaltje 
is te zacht. Ik blijf hier. Natuurlijk blijf ik hier, 
maar het venijn geeft wel aan hoeveel er achter 
zoiets onschuldigs vandaan kan komen. Mensen 
schreven kaarten en brieven toen deze regering  
er kwam: “En nou oprotten!” Of: “moeten we je 
helpen je koffers te pakken?” Niet een brief. 
Tientallen. Boos en met zo weinig humor dat  
ze zelfs een prikkelende opmerking niet kun- 
nen hebben.’

Een laatste onderwerp. U bent, zeg ik, een harts- 
tochtelijke republikein. ‘Het is geen gevoel. Het  
is een overtuiging. Vanuit de opvoeding gevoed  
en in de volwassenheid bevestigd. Mijn vader ging 
naar Indië voor God, Vaderland en Oranje. Hij 
heeft er twee daar achtergelaten. Het geloof. En 
het idee dat de monarchie bij deze tijd zou passen. 
Een wieg bepaalt naar mijn stellige overtuiging al 
te veel. Helemaal als het dan ook nog eens macht 
gaat bepalen. 

Meer banen 
en gelijke kansen 
door modernisering 
ontslagrecht

De werkloosheid onder allochtone vrouwen is tweeënhalf keer 
zo groot als onder autochtone vrouwen. Een dergelijk groot ver- 
schil schreeuwt om verklaringen en, nog meer, om oplossingen, 
meent Koser Kaya. Zelf is Koser Kaya geboren in Turkije, op 
haar zesde kwam ze naar Nederland. Na de middelbare school 
studeerde ze rechten aan de Universiteit van Tilburg. Koser 
Kaya werkte als procesjurist bij de FNV en was advocaat, sinds 
2004 is zij lid van de Tweede Kamer. In haar portefeuille heeft 
ze onder andere Sociale Zaken en Werkgelegenheid. We spre- 
ken haar niet vanwege haar eventuele voorbeeldfunctie, maar 
vooral om haar niet aflatende inzet voor een zo groot mogelijke 
arbeidsparticipatie. Het gaat haar in het bijzonder om gelijke 
kansen op de arbeidsmarkt voor vrouwen, allochtonen en 
jongeren. Verwacht van haar geen tobberig relaas over wat er 
allemaal mis is, maar vooral een verhaal over wat er mogelijk  
is en wat er moet gebeuren.

Volgens Koser Kaya discrimineert één op de vier werkgevers. 
‘Dat wil zeggen dat drie op de vier werkgevers zich hier niet aan 
bezondigen. Dus daarmee heb je het grote verschil in werkloos-
heidspercentages nog niet verklaard. De grootste boosdoener is 
het huidige ontslagrecht. Dat sluit mensen uit. De ontslagpro-
cedure is nu zo kostbaar en tijdrovend dat werkgevers ervoor 

‘Allochtone vrouwen zitten nog te veel thuis. 
Maar er is wel een enorme emancipatiegolf op 
gang gekomen,’ zegt Tweede Kamerlid Fatma 
Koser Kaya. Het CBS stelt dat de tweede-
generatie allochtonen de achterstand op de 
arbeidsmarkt inloopt en dat vooral allochtone 
vrouwen steeds beter de weg naar het hoger 
onderwijs weten te vinden. Een interview met 
Koser Kaya over de arbeidsmarkt en alloch-
tone wvrouwen. En tevens gesprekken met 
Fatima Ouaalit en Sündüz Çelen, vrouwen 
van respectievelijk Marokkaanse en Turkse 
afkomst, die het beste uit zichzelf én anderen 
proberen te halen.
 
DOOR MAARTEN SCHIKKER

‘ Minister Gerd Leers is  
de grootste tegenvaller  
van dit kabinet’
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‘Als ik zie op welk niveau ik begonnen ben en waar ik nu sta, 
durf ik mezelf eigenlijk wel succesvol te noemen,’ vervolgt 
Fatima Ouaalit. ‘Ik heb de mogelijkheden gekregen én gegrepen 
en ben nu onafhankelijk. Maar ik ben pas 37, ik ben er nog niet. 
Je moet de lat hoog leggen. Als allochtone vrouw moet je wel 
een stapje extra zetten. Ik ben beschermd opgevoed en was in 
eerste instantie heel bescheiden. Door opleidingen en werk word 
je vanzelf wel mondiger. Maar het moet allemaal beginnen bij de 
betrokkenheid van de ouders op school.’ 

terugschrikken om mensen in vaste dienst te nemen. Insiders 
zitten in een gouden kooi, buitenstaanders – vooral allochtonen, 
laaggeschoolden en vrouwen – komen moeilijk aan de slag.  
Het is hoog tijd dat we daar wat aan doen! Een andere verkla-
ring is dat het allochtone vrouwen en jongeren vaak ontbeert 
aan natuurlijke netwerken. Het hebben van een netwerk is 
essentieel. Velen hebben door het ontbreken hiervan een grote 
afstand tot de arbeidsmarkt. Meer dan negentig procent van  
de mensen komt via netwerken aan een baan.’ Dat is dan ook  
de reden dat Koser Kaya geregeld bijeenkomsten speciaal voor 
jongeren organiseert om ze te leren hoe ze een dergelijk 
netwerk kunnen opbouwen.

Al in 2005 werd in de Tweede Kamer een motie aangenomen  
– en op initiatief van Koser Kaya ingediend – die opriep tot de 
instelling van een taskforce die zich moest richten op grotere 
arbeidsparticipatie en educatie (om- en bijscholing) van alloch- 
tone vrouwen. ‘Met de taskforce kunnen we vrouwen op weg 
helpen. Helpen om taboes te doorbreken, dat is waanzinnig 
belangrijk. Allochtone vrouwen zitten nog te veel thuis, maar er 
is wel een enorme emancipatiegolf op gang gekomen. En onder 
emancipatie versta ik: vrij in je hoofd, in je portemonnee en vrij 
om keuzes te maken.’ Veel moet ook uit de mensen zélf komen. 

‘Typerend voor Nederland is dat mondigheid, ook op je werk, 
wordt gewaardeerd. De meeste allochtonen hebben dat van huis 
uit niet meegekregen. Dat zul je dus zelf moeten ontwikkelen.’ 

Waar moeten we nog meer de oplossingen in gaan zoeken?  
Het Kamerlid is in elk geval van mening dat positieve discrimi-
natie niet werkt. ‘Daar heb ik nooit in geloofd. Het is een valkuil, 
het suggereert dat er iets mis is met iemands identiteit en dat 
daar dan beleid op gevoerd moet worden. Ik geloof ook niet in 
het nut van het stellen van quota. Doelen stellen, dat is noodza-
kelijk! En dat doet dit kabinet juist niet. Een concreet doel van 
de regering kan zijn de werkloosheid bij allochtonen te vermin-
deren tot bijvoorbeeld anderhalf keer zoveel als bij autochtonen. 
En waarom geen diversiteitparagraaf in een jaarverslag? Dat 
vergroot de transparantie. Denk ook aan maatregelen die de  
combinatie van arbeid en zorg verbeteren, zoals ruimere ope- 
ningstijden, ook bij de publieke diensten. Maar het allerbelang-
rijkste is de modernisering van het ontslagrecht.’ Koser Kaya 
heeft een wetsvoorstel gelanceerd om het ontslagrecht te ver- 
nieuwen met het doel meer banen te scheppen. Werknemers 
en werkgevers moeten volgens het voorstel eenvoudiger uit el- 
kaar kunnen gaan. In de plannen van D66 houdt de werknemer 
wel het recht om naar de rechter te gaan, maar de ontslagroute 
via UWV wordt geschrapt. Opzegging moet de normale manier 
van beëindiging van een arbeidsovereenkomst worden. 

Fatima Ouaalit, afkomstig uit het noorden van Marokko, was drie 
jaar toen ze naar Nederland kwam. Haar vader was hier al tien 
jaar eerder aan het werk gegaan. Haar moeder had het druk met 
het zorgen voor en begeleiden van vijf dochters en twee zonen. 
Zonder dat haar ouders zich goed konden verdiepen in de 
opleidingsmogelijkheden, ging ze naar het lbo en haalde daarna 
nog een middenstandsdiploma. ‘Dat is tegenwoordig gelukkig 
wel anders. Ouders die van de tweedegeneratie zijn weten beter 
wat hun kind doet en zijn meer op de hoogte,’ zegt Ouaalit. Na 
een kortstondig huwelijk op jonge leeftijd moest ze voor zichzelf 
gaan zorgen en ging ze via een uitzendbureau bij een callcenter 
werken. Via dat callcenter kwam ze terecht bij het verzekerings-
bedrijf REAAL. ‘Daar heb ik opleidingen op verzekeringsgebied 
kunnen doen. Dat werd door mijn werkgever heel erg gestimu-
leerd. Ik ben begonnen als beheeradviseur en ging daarna 
klanten telefonisch adviseren. Na de fusie tussen REAAL en SNS 
Bank kreeg ik de kans om mij via allerlei opleidingen op 
hbo-niveau te verdiepen in het bankwezen, een heel nieuwe 
wereld. Ik ben nu bijna drie jaar verkoopadviseur bij de SNS 
Bank in Den Haag.’

Volgens het CBS was in 2009 11 procent van  
de niet-westerse allochtonen werkloos tegenover  
4 procent van de autochtonen. In het CBS 
Jaarrapport Integratie 2010 staan de vier grootste 
niet-westerse herkomstgroepen centraal: Turken, 
Marokkanen, Surinamers en Antillianen. 

De arbeidsmarktpositie van niet-westerse allochto- 
nen is gevoeliger voor conjuncturele schommelin-
gen, onder andere door het relatief hoge aandeel 
van jongeren in de groep, het grote aantal flexibele 
arbeidsrelaties en het lagere opleidingsniveau.

Allochtonen van de tweedegeneratie weten een 
betere positie te verwerven dan die van de 
eerstegeneratie. De niet-westerse tweedegeneratie 
heeft een achterstand op de arbeidsmarkt ten 
opzichte van autochtonen, maar deze achterstand 
is al veel kleiner dan die van de eerstegeneratie.

Ook voor niet-westerse allochtonen geldt: hoe 
hoger het genoten onderwijs, hoe lager het werk- 
loosheidspercentage (basisonderwijs 14%, HBO/
WO 8%). De laatste jaren neemt de deelname aan 
het hoger onderwijs van niet-westerse allochtonen, 
en vooral die van vrouwen, meer toe dan die van 
autochtonen. In 2009/2010 stroomden niet- 
westerse allochtone vrouwen even vaak het hoger 
onderwijs in als autochtone vrouwen. 

In 2009 was de werkloosheid onder niet-westerse 
vrouwen ongeveer even hoog als onder niet-wester-
se mannen. De integratie op de arbeidsmarkt van 
niet-westerse allochtone vrouwen lijkt vergeleken 
met de mannen uit dezelfde herkomstgroep dus 
goed gelukt. Surinaamse en Marokkaanse vrouwen 
doen het zelfs beter dan de mannen, bij de 
Antillianen is het in evenwicht en Turkse vrouwen 
zijn vaker werkloos dan Turkse mannen. 

Het gaat hier om vrouwen die zich aanbieden op 
de arbeidsmarkt. Het totale aanbod van niet-wes-
terse allochtone vrouwen op de arbeidsmarkt blijft 
achter bij dat van autochtone vrouwen. In 2009 
behoorde ongeveer vier op de tien Turkse en 
Marokkaanse vrouwen tot de werkzame beroepsbe-
volking. Van de Antilliaanse vrouwen participeerde 
de helft op de arbeidsmarkt. Zes op de tien 
Surinaamse vrouwen (evenveel als autochtone 
vrouwen) had een betaalde baan van minimaal 
twaalf uur per week. 

FEITEN EN ONTWIKKELINGEN
CIJFERS VAN HET CBS

FATIMA OUAALIT 
VERKOOPADVISEUR 
SNS BANK

IK BEN PAS 37, 
IK BEN ER NOG NIET

Intermediair.nl, het internetplatform voor hoger opgeleiden,  
had het recentelijk over ‘de razendsnelle opkomst van allochtone 
vrouwen in hoogopgeleid Nederland’. Volgens de site onder-
scheidt de huidige generatie vrouwen van allochtone afkomst 
zich door gedrevenheid, ambitie, werklust, onafhankelijkheids-
drang en aanpassingsvermogen. Hun favoriete studies zijn 
economie, bedrijfskunde en rechten. Sündüz Çelen (31 jaar), 
ruim drie jaar woordvoerder bij het ministerie van Defensie, 
herkent dat beeld wel. ‘Mijn generatie is in opkomst. Ik ben trots 
op wat ik uiteindelijk bereikt heb, ook omdat ik wel wat hinder- 
nissen heb moeten overwinnen. Mijn ouders hadden weinig 
inzicht in de opleidingsmogelijkheden en konden me op dat vlak 
dus niet goed steunen. Het ontbrak me ook aan een effectief 
netwerk. Mijn moeder heeft me wel sterk gestimuleerd om door 
te studeren. Maar uiteindelijk moet je het zélf doen. Onafhanke-
lijk worden is een belangrijke drijfveer bij veel allochtone meis- 
jes, omdat zij thuis veel korter worden gehouden dan de jongens.’ 

Haar vader kwam in de jaren zeventig als Turkse gastarbeider 
naar Nederland en had daarna jarenlang een café. Haar moe- 
der leerde de taal, deed cursussen en werd bejaardenverzorgster. 
Çelen is geboren en getogen in Den Haag – ‘Ik zie mezelf niet als 
een allochtone vrouw’ – groeide op in de Schilderswijk en zat op 
zwarte scholen. Na de havo deed ze hbo communicatie in 
Utrecht, studeerde een halfjaar in Berlijn, behaalde in 2006 
haar doctoraalbul sociale wetenschappen in Amsterdam en 
studeerde Turkse taal en cultuur in Istanbul. ‘Via een uitzendbu-
reau kwam ik als junior communicatieadviseur terecht bij 
Defensie. Dat was puur toeval, het was niet zo dat  
ik me daar doelbewust op had gericht. Het werken bij Defensie 
sprak me echter enorm aan. En gelukkig was dat wederzijds!  
Al snel werd ik gevraagd te solliciteren op een functie als 
woordvoerder bij het ministerie. Ik ben hiervoor gevraagd op 
basis van mijn kwaliteiten – dat mijn ouders uit Turkije komen 
speelde in negatieve of positieve zin geen rol.’

SÜNDÜZ ÇELEN
WOORDVOERDER 
MINISTERIE 
VAN DEFENSIE

MIJN GENERATIE 
IS IN OPKOMST
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We gebruiken bijna allemaal sociale media als Twitter en Facebook en iedereen heeft 
tegenwoordig een smartphone in zijn tas zitten. En deze ict kan wellicht veel meer 
bewerkstelligen, dan alleen het pingen van je meest recente strandfoto aan je  
Blackberry-vrienden. Zo zijn er allerlei manieren om ict te integreren in het onder-
wijs, bijvoorbeeld door middel van Gisdo, gamification en het Leren van de Toe-
komst. De Democraat sprak een onderwijsdeskundige op het gebied van nieuwe 
media en Boris van der Ham, Kamerlid en porteuillehouder onderwijs, over de vraag 
hoe ict kan bijdragen aan beter onderwijs in Nederland.
 
DOOR PAULINE BREEUWSMA

EEN APP WAARMEE JE BREUKEN OEFENT
Piepend krijt over het schoolbord en papieren vlieg-
tuigjes door de klas zijn binnenkort verleden tijd. 
Tenminste, als het aan creatief onderwijsdeskundige 
voor nieuwe media Marieke van Osch ligt. Ze is 
bedenker van Gisdo (Geïntegreerd Interactief Semi-
Digitaal Onderwijs), een onderwijsmethode die ict  
en digitale vaardigheden een centrale plek geven  
in het basisonderwijs. In groepjes van vier werken 
leerlingen een groot deel van de dag zelfstandig rond 
een computer met educatieve software, inmiddels  
op acht basisscholen in Nederland. ‘Je kunt een leer-
ling niet meer de wereld insturen zonder uitgebreide 
ict-kennis’, aldus Van Osch. ‘Het onderwijs wordt 
ook veel makkelijker en leuker door ict-middelen te 
gebruiken, zowel voor de leerling als voor de leraar. 
Daarnaast is het niet meer van deze tijd om appa-
ratuur waar leerlingen perfect mee uit de voeten 
kunnen, uit te sluiten van de les. Je kunt ook op je 
smartphone een Tweet de wereld insturen om ant-
woord te krijgen op je vraag.’ 

Gisdo, Slimmerkunde of Coollearning: het zijn namen 
uit een lange reeks recente projecten en methodes 
die het gebruik van ict in het onderwijs centraal stel- 
len. Uiteraard allemaal ondersteund door uitingen  
op diverse social media en flitsende websites. Zo 
wordt op de projectsite www.hetlerenvandetoekomst.nl 
een tweedejaars vmbo-klas van het Ichtus College in 
Kampen gevolgd, waar drie weken lang les wordt 

gegeven met behulp van de nieuwste technologie. 
Vorig jaar heeft een basisschool in Eibergen mee- 
gedaan aan dit project. Op filmpjes in aanloop naar 
het project is te zien hoe docenten turen naar een 
tafelgrote tablet terwijl ict-ers van hardware fabri- 
kanten al swipend de wereldgeschiedenis de revue 
laten passeren. Ondertussen maken elders in het 
land vmbo- en Gymnasiumleerlingen uit Vlaardin-
gen en Maassluis online instructiefilmpjes voor 
elkaar over aardrijkskunde. De vmbo-leerlingen 
vertellen de Gymnasiumleerlingen over de Islam en 
op hun beurt geven de Gymnasiumleerlingen een 
toelichting op de waterwegen van Nederland. 
Vooralsnog staan de meeste van dit soort projecten 
vrij op zichzelf. Toch zijn ze daarom niet minder 
relevant, meent Van Osch. ‘De kleinere projecten 
zijn vaak heel innovatief, het zijn namelijk een soort 
proeftuintjes die snel kunnen worden uitgerold.’  

Het gebruik van ict in het onderwijs is echter geen 
doel op zich, zo stelt Van Osch: ‘De gedachte achter 
een methode als Gisdo is niet de ict, maar de mo-
tivatie van de leerling. Om te leren moet je gemo- 
tiveerd zijn. Want leerlingen bepalen uiteindelijk 
zelf of ze leren. Volgens Gisdo zijn leerlingen alleen 
te motiveren als zij zelf sturing kunnen aanbrengen 
in hun eigen leerproces. Dat leerproces moet  
aansluiten bij de belevingswereld van jongeren.  
ict is nou eenmaal een belangrijk onderdeel gewor-
den in het leven van veel jongeren. Zo heb je een 
‘app’ waarmee je breuken kunt oefenen – en leerlin-
gen worden door het spelelement gemotiveerd om 
breuken te blijven oefenen.’ Zo bezien kan het slim 
inzetten van ict mogelijk ook spijbelen en school-
uitval tegengaan, meent Van Osch. ‘Schooluitval 
verminderen? Je moet leerlingen blijven boeien.’

Maar wat doe je dan met leerlingen die echt niet 
gemotiveerd zijn om te leren? Van Osch klinkt 
overtuigd: ‘Je moet leerlingen stimuleren om hun 
passie te vinden en ontwikkelen, dat kan ook het 
worden van kapper zijn. Maar dat betekent mis-
schien wel dat we het onderwijssysteem zoals we  
dat nu in Nederland kennen, moeten veranderen. 
Leerlingen zijn nu vaak bezig met het verwerven 
van ‘toetskennis’ en niet met het ontwikkelen van 
competenties en het leren van verschillende 
vaardigheden. Dat is jammer.’

Gisdo is voor Marieke nog maar het begin: idealiter 
is het onderwijs op termijn ingericht als een game. 
Dat betekent niet dat je kinderen straks de hele dag 
achter een joystick worteltrekken of gekloond wor-
den tot virtuele leersmurfjes. Nee, bij gamification 
wordt gekeken hoe de principes van games kunnen 
worden ingezet in het onderwijs. De gedachte ach-
ter het zogenaamde gamificeren van het onderwijs 
is dat de leerling in staat wordt gesteld zichzelf te 
verbeteren, zelf bepaalt met welke ict-middelen hij 
of zij leert en hiermee positief gestimuleerd wordt 
om diverse talenten te ontdekken, ontwikkelen en 
in te zetten. En daarbij geldt uiteraard: hoe harder 

je je best doet, hoe hoger het level dat je bereikt.’ 
Dat klinkt natuurlijk allemaal erg spannend, maar 
hoe ziet zo’n game er in de praktijk ongeveer uit?

Een leerling ontwikkelt en ontdekt in de loop der 
tijd diverse talenten, ‘sprokls’ genaamd. Deze kan 
hij of zij inzetten voor het aangaan van uitdagingen 
(leerdoelen) die de leerling worden gesteld. Zo kun 
je bijvoorbeeld je acteertalenten inzetten om een 
toneelstuk uit te voeren over een bepaald onder-
werp, het toneelstuk opnemen en het op YouTube 
plaatsen. Vervolgens kun je andere leerlingen (over 
de hele wereld wellicht) om feedback vragen. Daar-
bij is opnieuw het hogere doel het motiveren van de 
leerling, niet per definitie de ict die gaming facili-
teert. Hoe gaat Van Osch een dergelijke ambitieuze 

methode ontplooien? ‘Samen met Thijs de Vries, 
ontwikkelaar van Serious Games, wordt een digitaal 
leerplatform ontwikkeld, Sprokl genaamd. Het plan 
is om op dit platform leerlingen diverse uitdagingen 
aan te bieden die zij bij elkaar gaan sprokkelen. Die 
uitdagingen volgen een ontwikkelingslijn, waarbij 
het principe van games aansluit bij het huidige 
onderwijssysteem. Helaas is een extra uitdaging 
dat het huidige kabinet weer terug lijkt te willen 
naar het traditionele onderwijssysteem, waarin het 
toetsen van leerlingen centraal staat. Dit staat lijn-
recht tegenover het stimuleren van competenties 
en vaardigheden die een methodiek als gamification 
voorstaat, waarbij het kind met diens individuele 
talenten het uitgangspunt van het onderwijs vormt.’

STAMPEN, STAMPEN, STAMPEN OP JE TABLET
Individueel talent van de leerling als uitgangspunt, 
gesteund door de laatste digitale snufjes? Dat is een 
visie die Boris van der Ham – binnen en buiten zijn 
werk als Kamerlid enthousiast afnemer van de 
ruime mogelijkheden die het wereldwijde web biedt 
– alleen maar moet kunnen toejuichen. ‘Ict in het 
onderwijs is pas echt effectief als je het één op één 
kunt toepassen voor leerlingen. We moeten in het 
onderwijs inderdaad toe naar maatwerk, waarbij 
elke leerling precies krijgt wat hij of zij nodig heeft. 
Maar tegelijkertijd moeten digitale middelen niet 
belangrijker worden gemaakt dan ze zijn. Het blijft 
een middel tot beter onderwijs. Als leerling moet je 
nog wel begrijpen wat je doet om daarvan te kunnen 
leren. Als je een som intikt op een rekenmachine  
en de uitkomst klopt niet, is het vaak moeilijk te 

De CITO-toets op de iPhone 
en gamend eindexamen doen
Ict als middel voor innovatieve oplossingen in het onderwijs

‘ Het onderwijs wordt ook 
 veel makkelijker en leuker 
 door ict-middelen te 
 gebruiken, zowel voor de 
 leerling als voor de leraar’

Marieke van Osch
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achterhalen waar de fout zat. En dan heb je 
helemaal niks aan technologie.’ 
De kracht van het ouderwets rijtjes stampen 
moeten we niet onderschatten, aldus Van 
der Ham. ‘Onderwijspsychologen geven aan 
dat de tafels herhalen of woordjes repeteren, 
uiteindelijk het meest effectief is. Leren is 
soms ook gewoon saai – en dat is moeilijk 
voor kinderen, want kinderen zijn van nature 
heel druk en actief. Maar in de klas moet er 
ook concentratie zijn. Ik kan mij dus ook wel 
voorstellen dat sommige scholen ervoor 
kiezen om de smartphones van leerlingen 
voor de les te verzamelen en op te bergen.’ 
Volgens Van der Ham moeten digitale mid- 
delen in het onderwijs de traditionele onder- 
wijstechnieken waarborgen. ‘Een digitaal 
schoolbord is vooral een verlengstuk van  
het traditionele schoolbord. Een leraar staat 
voor de klas en daar worden dan hele mooie 
plaatjes op getoond.’

DE LERAAR: HET GROOTSTE SPECIAL 
EFFECT IN HET ONDERWIJS
Van der Ham ziet de mogelijkheden van ict 
om grote uitdagingen in het onderwijs het 
hoofd te bieden, zoals het structurele lera-
rentekort. Ict kan het lerarentekort wellicht 
op bepaalde punten opvangen. ‘De kracht 
van herhaling is een belangrijk element van 
het leren, maar de leraar zal wellicht niet 
continue de aandacht aan elke leerling kun-
nen geven die nodig is in het proces van het 
herhalen van de leerstof. Mogelijk kan een 
digitaal hulpmiddel dit opvangen,’ aldus Van 
der Ham. Een voorbeeld in dit kader is de 
eerder besproken breuk-app.

Een absolute voorwaarde voor het effectief 
inzetten van ict in het onderwijs is volgens 

Boris het onderwijzen van de onderwijzers. 
‘Er dienen tijd en middelen te zijn binnen de 
lerarenopleiding om veel meer aandacht te 
schenken aan de mogelijkheden van ict in 
het onderwijs. Het openklappen van een 
laptop en het vertonen van YouTube-filmpjes 
in de klas is echt niet voldoende.’ Van Osch 
beaamt dit: ‘Het is inderdaad van cruciaal 
belang dat je aandacht besteedt aan innova-
tie en digitale middelen binnen de lerarenop-
leidingen. Het bewust inzetten van ict in het 
onderwijs betekent voor leraren een hele 
omslag in de manier van lesgeven. Leer-
krachten benaderen digitale middelen vaak 
met argusogen, omdat ze slechte verhalen 
horen over social media. Denk aan gekke en 
ongepaste foto’s die online worden geplaatst. 
Innoveren in het onderwijs met behulp van 
ict is dus een hele mooie ontwikkeling, maar 
de leerkracht speelt een centrale rol. Als hij 
of zij je niet meer begrijpt, dan zal ict niet 
effectief worden ingezet.’ 
‘Eigenlijk is de leraar van vlees en bloed, die 
leerlingen weet te motiveren en inspireren, 
het grootste special effect wat je kunt krijgen 
in de klas,’ stelt Van der Ham. Al het andere 
is uiteindelijk secundair. Het klinkt wat pa-
radoxaal, maar ik hoop dat digitale middelen 
het onderwijs uiteindelijk degelijker maken.

Voorlopig dus nog geen game over voor 
Wiskunde op de rapport-App van je kind met 
taalknobbel. Alhoewel, die breuk-App... 

De geïnterviewden op Twitter volgen?  
Dat kan via @mariekemove en @borisham

‘ De leraar is 
het grootste 
special effect 
wat je kunt 
krijgen  
in de klas’



Ik ben lid.
Jij ook?
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